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Kontroluje, ale sama nie chce poddaæ siê kontroli

Dyrektor Smoleñska
kompromituje siê,
i starostê, który powo³a³
j¹ na stanowisko
(GRYFICE) Radna Beata Smoleñska (na zdjêciu) jest
szefow¹ Komisji Rewizyjnej w gryfickiej Radzie
Miejskiej i chêtnie kontroluje urz¹d i poczynania
burmistrza, ale jako dyrektor PUP nie chce poddaæ
swoich decyzji kontroli spo³ecznej. Jak lew broni
dostêpu  do informacji publicznej o przyznanej
kwocie panu £ukaszowi Zwierzchowskiemu
na za³o¿enie Kuriera Gryfickiego, ale
rozstrzygniêcia s¹dowe nie pozostawiaj¹
w¹tpliwoœci – przy swojej ignorancji upiera siê jak
osio³, by u¿yæ symboliki charakterów ze œwiata
zwierzêcego.

Przejœcie
dla
pieszych

(GRYFICE) Mieszkañcu
ulicy Starogrodzkiej
zwrócili nam uwagê na
przejœcie dla pieszych na
³uku ulicy.

Stadion, czy mieszkania?
Stadion i wiatraki!
(KARNICE) W Kar-
nicach radni decy-
dowali o kilku
wa¿nych dla
mieszkañców
sprawach.

(GRYFICE) Wracamy
jeszcze do sesji, jaka
odby³a siê pod koniec
czerwca br. Pojawi³o siê
na niej sporo ciekawych
w¹tków i informacji.

Pytam,
po co ta
cyniczna
gra?
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Gazeta Powiatowa

(GRYFICE) Radna Beata
Smoleñska (na zdjêciu)
jest szefow¹ Komisji
Rewizyjnej w gryfickiej
Radzie Miejskiej i chêtnie
kontroluje urz¹d i
poczynania burmistrza, ale
jako dyrektor PUP nie chce
poddaæ swoich decyzji
kontroli spo³ecznej.
Jak lew broni dostêpu
do informacji publicznej
o przyznanej kwocie
panu £ukaszowi
Zwierzchowskiemu
na za³o¿enie Kuriera
Gryfickiego, ale
rozstrzygniêcia s¹dowe
nie pozostawiaj¹
w¹tpliwoœci – przy swojej
ignorancji upiera siê jak
osio³, by u¿yæ symboliki
charakterów ze œwiata
zwierzêcego.

Skarga niedopuszczalna
Na dniach otrzyma³em powiado-

mienie z Wojewódzkiego S¹du Ad-
ministracyjnego w Szczecinie, ¿e
odrzuci³ on skargê dyrektor Smoleñ-
skiej, jako niedopuszczaln¹, na ne-
gatywne dla niej rozstrzygniêcie
Samorz¹dowego Kolegium Odwo-
³awczego. Jej decyzje od samego
pocz¹tku s¹ b³êdne i pokazuj¹, ¿e
dyrektor PUP nie zna siê na przepi-
sach. To z kolei kompromituje staro-
stê Kazimierza Sacia, który powo³a³
j¹ na to stanowisko. No ale có¿, obo-
je s¹ z „Idziemy Razem”, wiêc to wie-
le wyjaœnia.

Co ukrywa dyrektor?
Przypomnijmy, o udostêpnienie

informacji publicznej wyst¹piliœmy
do PUP w Gryficach dok³adnie 7 lu-
tego 2013 r. Zapytaliœmy dyrektor
Beatê Smoleñsk¹ o to, kiedy i w jakiej
wysokoœci przyzna³a dotacjê z pie-
niêdzy publicznych dla pana £uka-
sza Zwierzchowskiego. W 2012 r. by³
on asystentem pos³a K. Oœwiêcim-
skiego, który zwolni³ go z pracy, a
zaraz potem pan Zwierzchowski do-
sta³ dotacjê z PUP i za³o¿y³ firmê pod
nazw¹ RIPOSTA i zacz¹³ wydawaæ
bezp³atny „Kurier Gryficki”. Sprawa
sta³a siê doœæ g³oœna po tym, jak
Telewizja Szczeciñska pokaza³a ma-
teria³ na ten temat. Pikanterii sprawie
dodawa³o to, ¿e takie dotacje przy-

Kontroluje, ale sama nie chce poddaæ siê kontroli

Dyrektor Smoleñska kompromituje siê,
i starostê, który powo³a³ j¹ na stanowisko

znaje starosta Kazimierz Saæ, a Ku-
rier od pierwszych numerów zacz¹³
dyskredytowaæ burmistrza Gryfic.
Mieszkañcom zapewne wiadomo,
jak¹ rolê dzisiaj spe³nia owa gazetka.
Bulwersuj¹ce by³o to, ¿e pan £ukasz
Zwierzchowski pieni¹dze dosta³
bardzo szybko, a wielu staraj¹cych
siê o nie odesz³o z kwitkiem.
Gdy zapytaliœmy o tê statystykê,
okaza³o siê, ¿e do PUP w Gryficach w
2012 roku wp³ynê³o 157 wniosków o
przyznanie dofinansowania na pod-
jêcie dzia³alnoœci gospodarczej, a
zosta³o zawartych tylko 89 umów.
Jak siê okaza³o, wœród tej grupy
szczêœliwców znalaz³ siê w³aœnie pan
Zwierzchowski. Ma³o tego, otrzyma³
pieni¹dze w iœcie ekspresowym tem-
pie. Pose³ Oœwiêcimski rozwi¹za³ z
nim umowê o pracê 17 wrzeœnia 2012
roku, a pan Zwierzchowski zareje-
strowa³ firmê ju¿ 5 paŸdziernika 2012
roku, czyli zaledwie 18 dni po utracie
pracy w biurze pos³a. Jak widaæ,
decyzja zapad³a szybko, a mo¿e na-
wet by³a wczeœniej zaplanowana. 68
innych osób musia³o odejœæ z kwit-
kiem i od³o¿yæ marzenia o za³o¿eniu
firmy krawieckiej, butiku, us³ug kom-
puterowych itp.

Nieznajomoœæ przepisów
na wszystkich etapach
Dyrektor Smoleñska najpierw

wyda³a decyzjê administracyjn¹ o
odmowie udzielenia mi informacji.
Wskaza³a, ¿e mogê odwo³aæ siê do
wojewody, co – jak siê póŸniej oka-
za³o – by³o niezgodne z przepisami.
Wojewoda zgodnie z w³aœciwoœci¹
przes³a³ moj¹ skargê do Samorz¹do-
wego Kolegium Odwo³awczego,
które podda³o druzgoc¹cej krytyce
jej znajomoœæ ustawy o dostêpie do
informacji publicznej. Uchyli³o w
ca³oœci decyzjê dyrektor PUP, wska-
zuj¹c liczne b³êdy, poczynaj¹c od
najprostszych, ¿e decyzja o odmo-
wie, „oprócz obligatoryjnych ele-
mentów typowej decyzji administra-
cyjnej wynikaj¹cych z art. 107 kpa,
musi zawieraæ imiona, nazwiska i
funkcje osób, które zajê³y stanowi-
sko w toku postêpowania o udo-
stêpnienie informacji. (...) Ju¿ samo
powy¿sze nakazuje uchylenie decy-
zji, która w aktualnym kszta³cie nie
mo¿e ostaæ siê w obrocie prawnym”.

Dyrektor od decyzji SKO odwo-
³a³a siê do Wojewódzkiego S¹du Ad-
ministracyjnego (WSA). S¹d odrzu-
ci³ jej skargê, uznaj¹c j¹ za niedo-
puszczaln¹.

Mówi¹c oglêdnie, s¹d uzna³, ¿e

dyrektor PUP, jako or-
gan I instancji, wyda-
j¹cy decyzje, nie mo¿e
skar¿yæ SKO, jako
drugiej instancji, bo
wchodzi³by przed
WSA w rolê strony, a
stron¹ jestem ja, jako
obywatel. Gdyby do
tego dosz³o, przed
WSA stronami sporu
okazaliby siê SKO i
PUP, a obywatel, jako
prawowita strona, z
tego sporu zosta³by
wykluczony.

„Nie do przyjêcia
jest bowiem stanowi-
sko, ¿e gmina mo¿e
zajmowaæ ró¿n¹ po-
zycjê (raz organu wy-
daj¹cego decyzjê, in-
nym razem strony
postêpowania) w za-
le¿noœci od etapu za-
³atwiania sprawy z
zakresu administra-
cji publicznej” - wyrazi³ to jasno
Naczelny S¹d Administracyjny w
wyroku z 19 czerwca 2008 r., na któ-
rego sentencji opar³ siê WSA. War-
to, by owe orzeczenie dyrektor Smo-
leñska sobie przeczyta³a, bo doty-
czy ono kasacji na podobne do tego
orzeczenie warszawskiego WSA,
z³o¿onej do NSA. Jak widaæ z uporu,
jaki dyrektor Smoleñska wykazuje w
tej sprawie, kasacja mo¿e przyjœæ jej
do g³owy, wiêc uprzedzam, bo
g³upstw narobi³a ju¿ wystarczaj¹co.

Urzêdnik nie mo¿e bezkarnie
marnowaæ pieni¹dze podatników
M¹droœæ ludowa mówi, ¿e nie

jest g³upi ten, kto pope³nia b³êdy, ale
ten, co w nich tkwi i siê przy nich
upiera. Dyrektor Smoleñska pope³-
ni³a a¿ trzy powa¿ne b³êdy, w zupe³-
nie prostej sprawie; niezgodnie z
przepisami odmówi³a mi informacji
publicznej (SKO), b³êdnie skierowa-
³a moj¹ skargê (do wojewody) i b³êd-
nie z³o¿y³a skargê na decyzjê SKO
(WSA uzna³ j¹ za niedopuszczaln¹).

Dyrektor swoj¹ ignorancj¹ wy-
rzuci³a pieni¹dze podatników w b³o-
to, anga¿uj¹c czas i œrodki - moje
oraz Wojewody, PUP, SKO i WSA,
czyli wszystkich podatników. A
jak¹ opiniê wystawi³a Powiatowi
Gryfickiemu w tych instytucjach?
Czy w tym œwietle nadal powinna
byæ dyrektorem PUP? Co pan na to,
panie starosto?

                Kazimierz Rynkiewicz
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Gdzie jest sanepid? No,
by³ i dzia³a³ w dn. 8 -12 czerw-
ca br. by³o o nim g³oœno, szu-
ka³ czegoœ tam w wodzie i raz
og³asza³, ¿e coœ tam znalaz³
po godzinie twierdzi³, ¿e nic
nie znalaz³. To ju¿ historia, ale
mam informacjê dla Sanepi-

du, mo¿e tak ludzie z tej instytucji
przejd¹ siê po sklepach miêsnych.
Sprawdz¹, co siê ludziom sprzedaje
i w jaki sposób.

Niech zwróc¹ uwagê na ekspe-
dientki jak to bior¹ miêsko, jak licz¹

Gdzie jest sanepid?
pieni¹¿ki i resztê wydaj¹. Ostatnio
byliœmy œwiadkiem, jak osóbka za
lad¹ na jednej d³oni mia³a zielon¹
rêkawiczkê. Bra³a ni¹ miêsko, póŸniej
pieni¹¿ki, przelicza³a bilon i roznosi-
³a to, co by³o na pieni¹¿kach na miê-
sko i odwrotnie.

Czy to karygodne, sk¹d mogê
wiedzieæ? Ojciec twierdzi, ¿e tak, ¿e
za takie coœ nawet grzywna grozi.
Gdzie coœ takiego widzia³em. Ej, tego
nie powiem. Niech Sanepid trochê
po mieœcie pochodzi.

Zenek K.
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(GRYFICE) Wracamy do
tematu ma³ych draniach
z ulicy Szewskiej,
bo z ma³ych drani rosn¹
zwyczajni, a mo¿e
niezwyczajni z³odzieje.

Przyk³ad: wielokrotne szkody
wyrz¹dzane w sklepie Bartek. Wyry-
wane rynny, wybijanie szyb w skle-
pie, ostatnio wybicie szyby i mimo
kraty kradzie¿ suszarek. To fakt zg³o-
szony na policji, obrzucanie kamie-
niami i jajkami. Wybijanie szyb w
mieszkaniach na ulicy Szewskiej,
kolejna dewastacja samochodu na
postoju taxi. Wyrzucenie na teren
posesji pana Fluderskiego p³yt
cdrom. Widaæ ³up do niczego siê nie
przyda³. Nagminne kradzie¿e kratek
z wejœæ do klatek schodowych i zsy-
pów do piwnic. Nocne wizyty w blo-
ku przy ul Niepodleg³oœci 60 i spraw-
dzanie, czy jakieœ okno nie zosta³o

Kradn¹ i dewastuj¹
- bezkarnie

otwarte. W Oœrodku Pomocy Spo-
³ecznej poinformowano nas, ¿e s¹d
rodzinny w sprawie ch³opców
podj¹³ decyzjê i jest wyrok o umiesz-
czeniu ich w ró¿nych oœrodkach wy-
chowawczych, ale jak na razie nie ma
miejsc w takich oœrodkach no i s¹
wakacje. Prawda jest taka policja
interweniuje spisuje notatki, w
MOP-sie tworzony jest stos notatek
i wszyscy s¹ bezsilni. Tylko ch³opcy
rosn¹ w si³ê i poczucie bezkarnoœci.
Mog¹ robiæ, co chc¹ i jak chc¹ i gdzie
chc¹, a czêsto w tym wszystkim to-
warzyszy im ich rodzicielka. Przyj-
dzie taki dzieñ, ¿e kogoœ pobij¹, mo¿-
liwe, ¿e ze skutkiem œmiertelnym, bo
przecie¿ codziennie dostarczaj¹ do
skupu z³omu metalowe prêty i inny
metalowy z³om. A w obronie swoje-
go ³upu mog¹ komuœ zdrowo przy³o-
¿yæ. To ju¿ nie s¹ zagubieni ch³opcy
i najwy¿szy czas, by nimi powa¿nie
siê zaj¹æ, a nie twierdziæ: a co my
mo¿emy zrobiæ. S¹ niepe³noletni,
wiêc mo¿na. M

We wniosku Komisji Re-
wizyjnej RM w Gryficach z
dn. 14.06.2013 r. w sprawie

nieudzielenia Burmistrzowi Gryfic
absolutorium z tytu³u wykonania
bud¿etu za 2012 r., i w uzasadnieniu
do niego, w pkt. 10 czytamy, cytujê:

„Burmistrz Gryfic nie podj¹³ ¿ad-
nych dzia³añ w celu prowadzenia
wspólnych dzia³añ w zakresie
wspó³pracy z Rad¹ Miejsk¹ w Gryfi-
cach dla dobra mieszkañców Gminy
Gryfice, a wrêcz przeciwnie inicjowa³
dzia³ania zmierzaj¹ce do oœmiesza-
nia i dyskredytowania czêœci rad-
nych Rady Miejskiej w Gryficach”.

Koniec cytatu i chwila zadumy.
Czysty Matrix, czy pocz¹tek ciê¿kiej
choroby? Nale¿a³oby zapytaæ leka-
rza, „specjalistê” od wszelakich cho-
rób psychiatrycznych dzia³aj¹cego
w Klubie „czêœci” radnych RM. A ta
czêœæ, jak rozumiem, to przypadko-

Kuriozum
czy choroba
zwana nienawiœci¹

wo nazywa siebie klubem Razem dla
przysz³oœci i powinna wiedzieæ, ¿e
dziêki nim Burmistrz Gryfic od 2011
do 2013 musia³ odwiedziæ prawie
wszystkie s¹dy w Szczecinie, proku-
ratury w Szczecinie i rejonie, by t³u-
maczyæ, wyjaœniaæ wyimaginowane
przez „czeœæ” radnych nadu¿ycia.

Kto bardziej oœmieszyæ i zdys-
kredytowaæ móg³ „czêœæ” radnych,
ni¿ uczyni³a to kole¿anka serdeczna
i jednoczeœnie przewodnicz¹ca Ko-
misji Rewizyjnej radna Beata Smo-
leñska, pisz¹c powy¿sze bzdury w
uzasadnieniu do tego wniosku? Gra-
tulujemy polotu, kreatywnoœæ nie
pomo¿e.

A tak powa¿nie, to kto Gminê
Gryfice oœmieszy³ w ca³ej Polsce?

Czy przypadkiem nie by³ to guru
klubu „czêœci” radnych Krzysztof
Kozak, wskazuj¹c na tê czêœæ cia³a,
gdzie koñcz¹ siê plecy?

Zenek K.
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Gryf Arena jest,
koncepcji brak

(GRYFICE) Na bilbordach w mieœcie pojawi³a siê reklama hali sportowej, bo
na widowiskow¹ jeszcze nie zas³u¿y³a. Na to trzeba bêdzie zapewne poczekaæ,
chyba ¿e przenios¹ tam obrady Rady Miejskiej i Rady Powiatu. Mieszkañcy o hali
wiedz¹, bo j¹ widaæ, wiêc po co w mieœcie ta reklama? Tu nie tylko nie ma koncepcji
jej funkcjonowania, ale i wydaje siê pieni¹dze bez sensu. Gryficzan, oczywiœcie.  (r)
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(GRYFICE) Przy drodze we-
wnêtrznej, ³¹czniku ulicy Wojska
Polskiego z Niepodleg³oœci, na za-
pleczu pawilonów przy ulicy Ko-
œcielnej roœnie sobie zielsko, które

Zielsko porasta

przeszkadza mieszkañcom s¹sied-
nich wielorodzinnych bloków.
Mieszkañcy uwa¿aj¹, ¿e Stra¿ Miej-
ska powinna nakazaæ wyciêcie, by
nie roznosi³o siê po okolicy.        M

(GRYFICE) Przypadek sprawi³,
¿e na jednej z prywatnych posesji
dojrzeliœmy wœród kostek granitu
kostki bazaltu, którymi czêœciowo
s¹ wy³o¿one alejki.

Nie twierdzimy, ¿e by³ to bazalt z
ulicy Mickiewicza, ale ich widok
sprawi³, ¿e przypomnieliœmy sobie,
¿e kostki bazaltu pozyskane z ulicy
Mickiewicza zosta³y obiecane œp.
ks. Jerzemu Soœnie. W œwietle kamer
i b³ysku fleszy obieca³, ¿e pozyska-
ny bazalt zostanie bezp³atnie prze-
kazany Parafii WNMP w Gryficach,

Gdzie jest bazalt?

w celu wy³o¿enia nim alejki okalaj¹-
cej koœció³ Mariacki. Nowy pro-
boszcz ks. dr dziekan Kazimierz Pó³-
torak nic nie wie o obiecankach sta-
rosty K. Sacia, co nie zmieni a faktu,
¿e bazalt powinien zostaæ parafii
przekazany na przebudowê tej drogi.
Wierzymy, ¿e obiecany bazalt nie
zosta³ rozdany, rozkradziony czy
zwyczajnie sprzedany i nadal znaj-
duje siê na sk³adowisku Zarz¹du
Dróg Powiatowych w Gryficach,
przy ulicach Marsza³ka Józefa Pi³-
sudskiego. A obiecanka, chocia¿ ta
jedna, stanie siê rzeczywistoœci¹. M

(GRYFICE) Mieszkañcu ulicy
Starogrodzkiej zwrócili nam uwa-
gê na przejœcie dla pieszych na ³uku
ulicy.

Samo przejœcie zosta³o przesu-
niête ze wzglêdu na wjazd na teren
przysz³ej inwestycji. Problem z tym,
¿e na nowym przejœciu nie ma wej-
œcia na chodnik i powsta³a trudnoœæ
w wejœciu na alejkê dla inwalidów na

Przejœcie dla
pieszych

wózkach oraz matkom z dzieckiem w
wózku. Dlatego korzystaj¹ ze stare-
go przejœcia.

Ulica Starogrodzka to droga wo-
jewódzka i Wojewódzki Zarz¹d Dróg
z siedzib¹ w Gryficach powinien za-
dbaæ o bezpieczeñstwo przechod-
niów tj. obni¿yæ krawê¿niki i wejœcie
na chodnik wy³o¿yæ polbrukiem.
Teraz jest tam pas zieleni.             M

Listy prosimy kierowaæ na adres: 72-300 Gryfice, ul. Wa³owa 8/7, tel. 91 39 73 730;  www.wppp.vel.pl

(GRYFICE) W ponie-
dzia³ek, 8 lipca, o godzinie
14.50 zawy³y syreny stra-
¿ackich samochodów.

Sygna³y szybko umil-
k³y, a to znak, coœ niedo-
brego dzieje siê w pobli¿u.
Dzia³o siê na ulicy Wa³o-
wej, na zapleczu sklepu
Pepco zapali³y siê œmieci w
pojemniku na odpady.
Szczêœcie, ¿e ktoœ w porê
zauwa¿y³ zarzewie ognia.
Szczêœcie, ¿e stra¿ przyje-
cha³a b³yskawicznie i po-
¿ar w zarodku zosta³ uga-
szony. Lepiej nie myœleæ, co
by siê sta³o, gdyby tak
noc¹ ktoœ bezmyœlny wrzu-
ci³ do pojemnika niedopa-
³ek papierosa. Prawdopo-
dobnie przyczyn¹ by³ w³a-
œnie niedopa³ek. I za peta
my wszyscy zap³acimy.  M

O krok od po¿aru
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Og³oszenie mo¿na nadaæ emailem: wppp1@wp.pl
(wp³ata na konto)

PKO BP Oddzia³ 1 w £obzie
72 1020 2847 0000 1502 0067 0927

Zlecaj¹c og³oszenie drobne
do Gazety Gryfickiej

uka¿e siê ono w tej samej cenie tak¿e w innych
gazetach:

Tygodniku £obeskim, Tygodniku Pojezierza
Drawskiego i Wieœciach œwidwiñskich

To niedrogo - sprawdŸ.
Gryfice, ul. Wa³owa 8/7

Tel. 694-664-745 e-mail: wppp1@wp.pl

Artyku³y mo¿na czytaæ w Internecie:
www.gazetagryficka.xwp.pl

Powiat gryficki
Sprzedam mieszkanie w 4-rodzin-
nym bloku w Przybiernówku, w kie-
runku na Niechorze. 2 pokoje,
kuchnia, ³azienka, piwnica, spi¿ar-
ka, o pow. 54,90 mkw., budynek
gospodarczy o pow. 17,67 mkw., 2
dzia³ki z mo¿liwoœci¹ zabudowy; o
pow. 729 mkw. i 490 mkw. Tel. 511-
976-664.

Rzuæ palenie – wystarczy 1 zabieg:
nerwice, depresje, alergie, nadwaga.
Gabinet Œwidwin, tel. 880 400 739.

Powiat œwidwiñski

INNE

T³umacz przysiêg³y jêzyka nie-
mieckiego: £obez, ul. Warcis³a-
wa 2 (Os. Ksi¹¿¹t Pomorskich).
Tel. 091 397 59 24, 505 972 167.

T³umacz przysiêg³y j. francuskiego.
Ko³obrzeg. Tel. 094 3521058 , 694
667 941.

Koszenie traw i prasowanie siana.
Tel. 661 194 854 lub 94 363 1258.

Us³ugowo wykonam wszelkie pra-
ce polowe. Nowy ci¹gnik 150 KM.
Wywóz nieczystoœci p³ynnych.  Tel.
661 194 854 lub 943631258.

Region

Powiat ³obeski

US£UGI

GARA¯E, WIATY BLASZANE,
DOWÓZ GRATIS, MONTA¯. Tel.
598 334 536, 605 286 058, 661
953 331. PRODUCENT GO-
STAL PRZECHLEWO. U nas
najtaniej

Powiat ³obeski

PRACA

Powiat ³obeski

Piêkne mieszkanie 45 mkw. w cen-
trum £obza, pierwsze piêtro, 2 po-
koje, 1 min. od g³ównej ulicy, wyre-
montowane, plastikowe okna, bal-
kon, piwnica, Cena 120 000 z³ do
negocjacji. Tel. 790 476 083

Lokal u¿ytkowy ok. 30 mkw. w cen-
trum £obza obok Pepco wynajmê.
Idealny pod biuro, gabinet itp.
Wszystkie media + internet. Tel.
501894828.

Wynajmê plac na ul. Podgórna 4D
w £obzie (by³y skup z³omu). Tel. 606
762 527

MIESZKANIA

Powiat ³obeski

Powiat drawski
Us³ugi tartaczne . Tel. 661 194 854
lub 94 363 1258.

Wywóz nieczystoœci p³ynnych. Tel.
661 194 854 lub 94 363 1258.

Powiat ³obeski

Powiat œwidwiñski
Sprzedam mieszkanie 3 pokojowe,
pow. 66,5 mkw., I piêtro, wewnêtrz-
ne, w Klêpczewie gm. Œwidwin. W
cenie mieszkania gara¿. Tel 503
430 152,  505 186 865

Powiat gryficki
Sprzedam 3 dzia³ki z warunkami za-
budowy w Rzêskowie. Tel. 512 584
156.

MEBLE KA–MAR. Du¿y wybór mebli
u¿ywanych £obez ul. Bema ( hale
ZNMR ). Tel. 721 766 576. Zapra-
szamy

Kozie mleko sprzedam £obez, tel.
696 308 679

Przyczepê kempingow¹ typu HOB-
BY sprzedam, £obez tel. 721 766
576

Do wynajêcia pawilon handlowy 27
mkw. na targowisku w Drawsku
Pomorskim. Tel. 728 399 105

Sprzedam ³adnie po³o¿on¹ dzia³kê
budowlan¹ o pow. 0,1589 ha, na
Osiedlu Pomorskim w Z³ocieñcu.
Tel. 888 815 285

Powiat drawski

Wynajmê mieszkanie w  £obzie, 2
pokojowe, kuchnia, ³azienka. Tel.
607 129 519

Sprzedam mieszkanie dwupoko-
jowe o powierzchni 42,3 mkw  w
centrum £obza. Cena 100.000 z³.
Tel. 664 927 727 lub 602 722 172

Sprzedam lub wynajmê 4 pokojo-
we mieszkanie w £obzie. Tel. 91
397 5088.

NIERUCHOMOŒCI

Plantacja borówki w Siwkowi-
cach k/£osoœnicy zatrudni zbie-
raczy. Zapisy w terminie od 1 lip-
ca do 10 lipca 2013r. Tel. 515
144 186. Organizujemy dowóz.

Region
Kupiê antyki oraz ró¿ne starocie.
Tel. 501-126-109.

MOTORYZACJA

Kupiê stare motory, motorowery,
samochody. Tel. 501-126-109.

Zatrudniê elektryków znaj¹cych j.
niemiecki, kontakt: 913923887.

Zatrudniê kierowcê kat. C+E z do-
œwiadczeniem, transporty liniowe.
Tel. 609 49 39 89

Region

ROLNICTWO

Reklama w gazecie
Tel. 504 042 532

Sprzedam
ekologiczn¹
porzeczkê
czerwon¹ i czarn¹
tel. 697 588 566
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(KARNICE) W Karnicach
radni decydowali
o kilku wa¿nych dla
mieszkañców sprawach.

Na pocz¹tku  wójt Lech Puzdrow-
ski i przedstawi³ informacjê ze swojej
pracy miêdzy sesjami. Dyskusji na
ten temat ani pytañ nie by³o.

W punkcie „zapytania mieszkañ-
ców”, o g³os poprosi³a prezes Zarz¹-
du Powiatowego ZNP w Gryficach
Irena Nowak i zapyta³a wójta:

1. Czy prawd¹ jest, ¿e klasy dru-
gie gimnazjum bêd¹ ³¹czone i klasa
bêdzie liczyæ 35 osób?

2. Czy podobna sytuacja zaist-
nieje w szkole podstawowej?

3. Ilu nauczycieli zostanie zwol-
nionych?

4. Co z przedszkolakami, którym
likwiduje siê punkt przedszkolny w
Cerkwicy?

5. Czy zostanie zapewniony
etat pedagoga?

Przewodnicz¹cy Rady Gminy
Andrzej PrzeŸdziêk zapyta³, czy za-
dane pytania pani Irena Nowak mo¿e
przekazaæ ju¿ teraz w formie pisem-
nej. Prezes odpowiedzia³a, ¿e mo¿e i
w przerwie obrad je przekaza³a.

Kryzys w finansach
Kolejnym punktem sesji by³o

rozpatrzenie projektów uchwa³ w
sprawie zatwierdzenia sprawozda-
nia finansowego wraz ze sprawozda-
niem z wykonania bud¿etu Gminy
Karnice za 2012 rok oraz udzielenie
absolutorium Wójtowi Gminy.

Wójt Lech Puzdrowski wykaza³
mniejsze dochody gminy, zwi¹zane z
ni¿sz¹, ni¿ planowa³, sprzeda¿¹ nie-

XXIII Sesja Rady Gminy Karnice, 29 czerwca 2013 r.

ruchomoœci i jak stwierdzi³: - Za bez-
cen sprzedawaæ nie bêdziemy. Musi-
my przeczekaæ ten trudny okres za-
stoju. -

Absolutorium zosta³o udzielone
wiêkszoœci¹ g³osów radnych Klubu
Idziemy Razem, czyli 12 g³osami,
przy dwóch g³osach przeciwnych.

Dali biednej policji
Podjêto uchwa³ê w sprawie prze-

kazania œrodków finansowych na
rzecz Funduszu Wsparcia Komendy
Wojewódzkiej Policji w Szczecinie, w
kwocie 6 tys. z³.

Radny Janusz Stawicki zauwa-
¿y³, ¿e gmina Karnice jest gmin¹ spo-
kojn¹ i ten wydatek jest zupe³nie
zbyteczny. Radny Dariusz Mikulski
mia³ zdanie odrêbne, twierdz¹c, ¿e
policja ma niskie pensje, a kwota 6
tys. z³ zostanie przeznaczona na za-
kup paliwa do samochodów. Wice-
przewodniczacy rady Robert Janek
doda³, ¿e dotacje s¹ udzielone nie
tylko policji, bo w wojsku te¿ taka
forma wsparcia jest stosowana. By³a
jeszcze uwaga, ¿e policjanci mog¹
przenieœæ siê na rowery i na rowe-
rach patrolowaæ drogi, bo te w gmi-
nie s¹ bezpieczne i co najmniej od 40.
lat nie odnotowano na nich wypad-
ku drogowego. Mimo dyskusji
uchwa³ê przyjêto. Dotacja zostanie
policji przekazana.

Stadion, czy mieszkania?
Uchwa³ê w sprawie zmiany bu-

d¿etu i zmiany w bud¿ecie gminy na
2013 r. przyjêto po doœæ burzliwej
wymianie zdañ, które dotyczy³y
przebudowy stadionu w Cerkwicy i
adaptacji œwietlicy w Cerkwicy na
mieszkania komunalne.

Radny Wies³aw Szydlik zwróci³
uwagê na pusty biurowiec w Moj-
szewie, który te¿ nale¿a³oby przebu-
dowaæ na mieszkania komunalne, bo
jest wiele rodzin w gminie mieszkaj¹-
cych w czymœ, co bardziej przypomi-
na szopy, ni¿ domy mieszkalne. W
pierwszym przypadku gmina ma
gotowy projekt przebudowy, w dru-
gim takiego projektu nie ma.

Radny Janusz Stawicki zapyta³: -
Dla kogo ma byæ ta przebudowa sta-
dionu, je¿eli tutaj ci¹gle mówimy o
ni¿u demograficznym? Najprawdo-
podobniej mo¿e byæ potrzeba za-
mkniêcia szko³y w Cerkwicy, bo dzie-
ci i m³odzie¿ coraz czêœciej uciekaj¹
z naszej gminy, bo jesteœmy starze-
j¹c¹ siê gmin¹. Dla kogo ten stadion?
Dla jednej imprezy w ci¹gu roku?
Czyli do¿ynki gminne i raz na cztery
lata przed wyborami do¿ynki powia-
towe. No, szanowni panowie, nie
podawajcie tutaj populistycznych
hase³ i nie róbmy igrzysk. Nie róbmy
tego stadionu po to, ¿eby wypra-

wiaæ jakieœ tam igrzyska raz na cztery
lata, ¿eby z chlebkiem obnosiæ siê po
mieszkañcach i mówiæ, jaki to ja je-
stem wspania³y i dobry. Druga spra-
wa, to zanim przeznaczymy jakiekol-
wiek œrodki, to ja bym chcia³ wie-
dzieæ, co wchodzi w zakres przebu-
dowy tego stadionu. Jak ja mogê
przeznaczyæ pieni¹dze na jakiœ pro-
jekt, to ja chcia³bym widzieæ czyj¹œ
wizjê. Jak ten stadion ma wygl¹daæ?
Czy to maj¹ byæ dwa boiska? Jedno
treningowe, a drugie p³yta do gry
pierwszej czy drugiej, bo nie wiem,
czy „Bizon” Cerkwica bêdzie mo¿e w
przysz³oœci w pierwszej lidze gra³.
Jaki to ma byæ stadion? Czy tam bêd¹
³aweczki, czy krzese³ka, czy trybuny
bêd¹ zakryte z rozsuwanym da-
chem? Czy pañstwo chcecie wymie-
niæ tylko sam¹ p³ytê, bo jest w op³a-
kanym stanie, to wtedy oczywiœcie
ja bêdê za tym, ¿eby tê murawê wy-
mieniæ, bo faktycznie ona nie nadaje
siê do niczego. Jak ja mam przezna-
czyæ jakieœ œrodki, jak ja nie wiem na
co? - pyta³ Janusz Stawicki.

W dyskusji o przebudowie sta-
dionu pad³y g³osy, ¿e stadion po-
trzebny m³odzie¿y, dzieciom, lu-
dziom starszym, bo przyjd¹ popa-
trzeæ, ¿e sztuczna nawierzchnia jest
dro¿sza, ale ³atwiejsza w utrzymaniu
itd.

Radny Wies³aw Szydlik zauwa-
¿y³, ¿e przebudowa stadionu mia³a-
by sens, gdyby „Bizon” Cerkwica
awansowa³. Tak to ch³opcy biegaj¹
za pi³k¹ i bardzo dobrze, ale wyniki
finansowe mamy na niskim poziomie
i w najbli¿szym czasie nie bêdzie nas
staæ na tego typu inwestycje.

- Mamy wiele innych potrzeb,
chocia¿by mieszkania socjalne. Na-
wet patrz¹c tutaj, na naszych rad-
nych, mogê powiedzieæ, ¿e niektóre

Stadion, czy mieszkania? Stadion
i wiatraki
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z ich rodzin mieszkaj¹ w szopach. W
poprzedniej kadencji niektórzy z was
poparli uchwa³ê o budowie stadionu
za milion z³otych przy szkole. Sta-
dion jest. Tylko zabrak³o na toalety
przy nim. I ten stadion nie powinien
tu funkcjonowaæ ze wzglêdów sani-
tarnych. Orlik jest w Karnicy, a sta-
dion jest w Cerkwicy, to s¹ dwa ró¿-
ne obiekty, ze sztuczn¹ nawierzch-
ni¹, z boiskiem do siatki, z placem
zabaw, i kto z tego korzysta? Przecie¿
ten stadion stoi pusty. Jeszcze tro-
chê, a rozpoczniemy remont stadio-
nu, bo tego rodzaju nawierzchnia z
czasem niszczeje. Milion z³otych
¿eœmy wydali. Kto z tego korzysta?
On nawet nie powinien zostaæ udo-
stêpniony dla ogó³u, poniewa¿ tam
nie ma toalet. Taka jest prawda panie
wójcie, panie przewodnicz¹cy rady.
Liczmy si³y na zamiary. A nie wy-
chodŸmy przed wyborami z has³em:
budujemy stadiony, nie wiadomo
dla kogo i po co - mówi³ Wies³aw
Szydlik.

Uchwa³ê za zmianami w tegorocz-
nym bud¿ecie przyjêto; 12 g³osów
by³o za, 2 g³osy przeciw.

Likwidacja Punktu
Przedszkolnego
Nastêpnie przyjêto uchwa³ê o li-

kwidacji Punktu Przedszkolnego w
Cerkwicy - za g³osowa³o 11 osób, 3
wstrzyma³y siê od g³osu.

Kolejna podjêta uchwa³a doty-
czy³a sprzeda¿y nieruchomoœci o
powierzchni 3,5 ha w przetargu nie-
ograniczonym.

Zmiana studium pod kolejne
wiatraki
Wa¿n¹ uchwa³ê podjêto w spra-

wie przyjêcia zmiany studium uwa-
runkowañ i kierunków zagospoda-
rowania przestrzennego gm. Karni-
ce pn. „Karnice Nowe”.

Na obszarze „Karnice Nowe” do-
celowo ma powstaæ farma 100 wiatra-
ków, na chwilê obecn¹ mówi siê o 26
wiatrakach. Tutaj nadmieniæ wypa-
da, ¿e na terenie gm. Karnice ju¿ dzia-
³a 12-13 wiatraków, a bud¿et gminy
jest zasilany podatkiem 1.200 tys. z³

w skali roku.
Radny Szydlik zwróci³ uwagê na

to, i¿ przy terenach przysz³ej farmy
wiatraków Agencja Nieruchomoœci
Rolnych wytyczy³a 100  ha ziemi do
sprzeda¿y w trybie przetargowym
nieograniczonym. Uchwa³ê podjêto
12 g³osami za, 2 przeciw.

Skarga odrzucona
Podjêto kolejn¹ uchwa³ê w spra-

wie skarg na dzia³alnoœæ dyr. ZSP w
Karnicy. Przew. Komisji Rewizyjnej
Krzysztof Tyrpieñ poinformowa³, ¿e
skargi zosta³y omówione na komisji
i uznano, ¿e s¹ bezzasadne. 11 rad-
nych by³o za przyjêciem uchwa³y, 1
przeciw, 2 wstrzyma³o siê od g³osu.

Pan Waldemar Fio³ek uzna³, i¿
podjêto uchwa³ê w sprawie skarg
dawno rozpatrzonych i wyjaœnio-
nych, a nie tej , jak¹ ostatnio z³o¿yli.

Wolne wnioski
Wies³aw Szydlik wnioskowa³ o

pisemn¹ informacjê dotycz¹c¹ kosz-
tów ponoszonych przez szko³ê w
Karnicy, zwi¹zanych z dzier¿aw¹
szko³y na okres wakacyjny. Wnio-
skowa³ równie¿ o to, ¿eby w proto-
kole z sesji znalaz³y siê wypowiedzi
jego i radnego Janusza Stawickiego.
Poinformowa³ równie¿, i¿ nie otrzy-
ma³ odpowiedzi od przewodnicz¹ce-
go Komisji Rewizyjnej na temat cza-
su trwania obrad komisji.

By³y tak¿e wnioski: o wyciêcie
ga³êzi przy drodze, zapadaj¹cej siê
drodze przy studzience, o nag³o-
œnienie sali w trakcie obrad.

By³ wniosek o informowanie
rady o posiedzeniach Komisji Rewi-
zyjnej. Wynika³o z niego, ¿e radni
maj¹ ograniczony wstêp na jej po-
siedzenia lub nie mog¹ w nich
uczestniczyæ.

Wójt L. Puzdrowski, w odpowie-
dzi na zapytanie prezes Zarz¹du
ZNP Ireny Nowak poinformowa³, i¿
³¹czenie klas i tworzenie jednej 35-
osobowej, to nic takiego, ¿e tak ju¿
bywa³o oraz ¿e dzieci i m³odzie¿ nie
bêd¹ pozbawieni opieki pedago-
gicznej, co jednak nie jest równo-
znaczne z zatrudnieniem pedagoga
na etacie.                                          M

Informacja nt. dzia³añ prowadzonych podczas wakacji letnich w roku
2013 kierowanych do dzieci i m³odzie¿y naszej Gminy – ujêtych w Gmin-
nym Programie Profilaktyki i Rozwi¹zywania Problemów Alkoholo-
wych i Gminnym Programie Przeciwdzia³ania Narkomanii na rok 2013.

1. Wœród zadañ ujêtych w gminnym programie profilaktyki i rozwi¹-
zywania problemów alkoholowych oraz gminnym programie przeciwdzia-
³ania narkomanii znalaz³y siê trzy zadania, których realizacja odbywaæ siê
bêdzie podczas letnich wakacji. Odbiorcami bêd¹ dzieci i m³odzie¿ miesz-
kaj¹ca na terenach wiejskich.

Zadanie ujête w gminnym programie profilaktyki i rozwi¹zywania pro-
blemów alkoholowych bêdzie polega³o na prowadzeniu zajêæ terapeutycz-
nych, które w roku szkolnym s¹ prowadzone w szko³ach podstawowych
w Gryficach, natomiast w czasie wakacji bêd¹ prowadzone w 10 wiêkszych
œwietlicach wiejskich. Planowane jest przeprowadzenie 80 godzin zajêæ.
Nabór dzieci na zajêcia przeprowadzony zostanie przy wspó³pracy z opie-
kunami œwietlic.

Na realizacjê ca³ego zadania udzielona zosta³a dotacja w kwocie 17.000
z³, z czego na zajêcia terapeutyczne w czasie wakacji ok. 6.500 z³ (koszty
wynagrodzenia terapeutów, zakupu materia³ów papierniczych oraz s³ody-
czy). Realizatorem zadania bêdzie Stowarzyszenie Inicjatyw Spo³ecznych
„Uœmiech” w Gryficach, które zosta³o wy³onione w wyniku og³oszenia
otwartego konkursu ofert.

G³ównym celem zajêæ bêdzie zagospodarowanie czasu wolnego,
uwra¿liwienie na czyhaj¹ce na dzieci niebezpieczeñstwa wspó³czesnego
œwiata (œrodki psychoaktywne, bezpieczeñstwo podczas ró¿nych zabaw,
bezpieczne korzystanie z internetu itp.).

2. Drugim zadaniem ujêtym w gminnym programie profilaktyki i rozwi¹-
zywania problemów alkoholowych jest projekt z³o¿ony przez Chor¹giew
Zachodniopomorsk¹ ZHP – Zwi¹zek Dru¿yn „Rega” w Gryficach, który
zatytu³owa³ zadanie „WyjdŸ w œwiat”, w œlad za og³oszeniem przez Gminê
otwartego konkursu ofert. Propozycja skierowana do dzieci i m³odzie¿y z
ternu Gryfic, chc¹cych po¿ytecznie zagospodarowaæ czas wolny od na-
uki. Realizator proponuje zorganizowanie profilaktycznego biegu patro-
lowego oraz kilkugodzinnej gry terenowej. Ca³oœæ ma tworzyæ jednodnio-
wy aktywny wypoczynek zakoñczony ogniskiem i wrêczenie nagród. Pla-
nowany jest udzia³ ok. 100 dzieci i m³odzie¿y.

G³ównym celem zadania jest przede wszystkim zagospodarowanie
czasu wolnego wymagaj¹cego czynnego udzia³u w zabawach, ukazanie
uczestnikom mo¿liwoœci zdobywania nowych umiejêtnoœci przez zabawê
oraz przybli¿enie œrodowiska harcerskiego, w którym mogliby dzia³aæ,
integracji dzieci i m³odzie¿y z ró¿nych grup spo³ecznych, zdobycie wiedzy
na temat szkodliwoœci substancji psychoaktywnych.

Na realizacjê zadania przeznaczono kwotê 2.000 z³.

3. W gminnym programie przeciwdzia³ania narkomanii zosta³y zabez-
pieczone œrodki finansowe w kwocie 5.000,00 z³ na realizacjê zadania, które
w og³oszeniu konkursowym otrzyma³o nazwê „Prowadzenie zajêæ sporto-
wo-rekreacyjnych z programem infornacyjno-edukacyjnym dla dzieci i
m³odzie¿y promuj¹cym zdrowy styl ¿ycia bez œrodków psychoaktyw-
nych”.

Zadanie og³oszone w otwartym konkursie ofert, do którego zg³osi³ siê
tylko jeden oferent tj. Stowarzyszenie Inicjatyw Spo³ecznych „Uœmiech”.
Bêdzie realizowane wspólnie z so³ectwami naszej gminy. W celu zrealizo-
wania zadania zaplanowano nastêpuj¹ce dzia³ania:

1. Nabór chêtnych dzieci i m³odzie¿y, która pozostaje w swoim miej-
scu zamieszkania na zajêcia sportowo-rekreacyjne,

2. Wybór i prowadzenie zajêæ przez osoby posiadaj¹ce odpowiednie
kwalifikacje (nauczyciele, terapeuci i trenerzy sportowi),

3. Prowadzenie pogadanek na temat szkodliwoœci œrodków psycho-
aktywnych,

4. Prowadzenie zajêæ sportowych, plastycznych i informacyjno-edu-
kacyjnych oraz konkursów z nagrodami.

Odbiorcami dzia³añ bêd¹ dzieci i m³odzie¿ ze szkó³ podstawowych i
gimnazjalnych naszej Gminy, zamieszkuj¹ca tereny wiejskie.

4. Ze œrodków przeznaczonych na realizacjê zadañ ujêtych w gminnym
programie profilaktyki i rozwi¹zywania problemów alkoholowych pokryte
zostan¹ koszty zakupu spektakli teatralnych, których przedstawienia od-
bêd¹ siê w 10 wiêkszych œwietlicach wiejskich (dzieci z mniejszych miej-
scowoœci zostan¹ dowiezione na miejsce przedstawienia). Spektakle prze-
znaczone zostan¹ dla najm³odszych mieszkañców wsi – bêd¹ to bajki edu-
kacyjne, promuj¹ce zdrowy styl ¿ycia.

Koszt zakupu przedstawieñ to kwota 3.690 z³.
Szczegó³owe informacje dotycz¹ce terminów spotkañ i zajêæ og³oszone

zostan¹ na stronie internetowej UM oraz w lokalnej prasie i radio PLUS.
Materia³ promocyjny GKRPA
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(GRYFICE) Wracamy
jeszcze do sesji, jaka
odby³a siê pod koniec
czerwca br. Pojawi³o siê
na niej sporo ciekawych
w¹tków i informacji.

Dla przypomnienia - burmistrzo-
wi nie udzielono na niej absoluto-
rium, a g³osowanie poprzedzi³a wy-
powiedŸ burmistrza Andrzeja Szczy-
g³a, który oceni³ pracê Komisji Rewi-
zyjnej pod kierownictwem przew.
Beaty Smoleñskiej.

- Komisja Rewizyjna, pomimo
swoich wielu posiedzeñ,  wiêkszoœci
utajnionych przed burmistrzem, na-
wet nie próbowa³a dokonaæ meryto-
rycznej analizy dokonañ ekonomicz-
nych. Zreszt¹ na to te¿ zwraca uwa-
gê Sk³ad Orzekaj¹cy RIO. Nie spoj-
rza³a pod wzglêdem uwarunkowañ
ekonomicznych ca³ego procesu in-
westycyjnego, przyczyn prawnych,
tylko kierowa³a siê zapewne wzglê-
dami politycznymi i mam odwagê o
tym publicznie powiedzieæ. Wed³ug
Komisji Rewizyjnej najwa¿niejszym
problemem by³ niski poziom wyko-
nania dochodów maj¹tkowych.
Wczeœniej rzeczywiœcie mówi³em, ¿e
za ma³¹ kwotê sprzedaliœmy, bo to
by³o 31,48 procent sprzeda¿y maj¹t-
ku gminy, to jest pozbywanie siê
maj¹tku. A powiem w ten sposób, ¿e
w tym kryzysie, dla przyk³adu, na
przeprowadzonych dziesiêæ prze-
targów dopiero dziesi¹ty by³ sku-
teczny. Wobec tego jak mog³a spaœæ
cena na t¹ dzia³kê, ¿eby jej siê po-
zbyæ, ¿eby j¹ sprzedaæ? Przeprowa-
dziliœmy 48 przetargów na sprzeda¿
dzia³ek z wiadomym skutkiem. Uzy-
skaliœmy w wymiarze roku 1.673.950
z³otych.

I powiem, ¿e to a¿ tyle, bo s¹sied-
nia Gmina Rewal p³aci ju¿ wykonaw-
com dzia³kami, a wykonawcy, przed-
siêbiorcy, mówi¹: nam niepotrzebne
s¹ dzia³ki, nam potrzebne s¹ pieni¹-
dze, ¿ebyœmy mogli wyp³aty zmon-
towaæ pracownikom. Tak¿e takiej
wartoœci jest dzisiaj umownie na-
zwana ziemia. Dla Komisji Rewizyj-
nej bodaj¿e jednym z najwa¿niej-
szych, a mo¿e najwa¿niejszym pro-
blemem by³o zwolnienie przez burmi-
strza dyrektora Zak³adu Gospodarki
Komunalnej. Od roku czasu tylko o
tym mówi¹, chocia¿ ka¿de dziecko w
wieku przedszkolnym wie, ¿e do za-
dañ wójta, burmistrza nale¿y, zgod-
nie z art. 30 pkt 2 ust. 5 ustawy o
samorz¹dzie gminnym, zatrudnianie

Dyskusja przed absolutorium

i zwalnianie w gminnych jednost-
kach organizacyjnych. Ja wiem, ¿e
pañstwo œmiejecie siê z tego! Macie
prawo siê œmiaæ. Natomiast, jeœli by-
³oby naruszenie prawa, to ja za to
odpowiadam, a nie rada. Tak¿e pro-
szê siê zwolniæ z odpowiedzialnoœci.

Cz³onkiem tego zacnego grona
nale¿y zadaæ pytanie: - jaki wp³yw na
realizacjê bud¿etu Gminy Gryfice w
2012 roku mia³y koszty podró¿y
s³u¿bowych w kwocie 7.500 z³, zreali-
zowane przez Zak³ad Gospodarki
Komunalnej, ale w 2011? Odpowie-
cie? A tak we wniosku do RIO napi-
saliœcie, ¿e to jest znaczny produkt
bud¿etu Gminy Gryfice w roku 2012.

I jeszcze jedno pytanie; ten wnio-
sek do RIO podpisa³y 4 osoby i jed-
nym z zarzutów jest to, ¿e do dnia
dzisiejszego Burmistrz Gryfic korzy-
staj¹c z samochodu s³u¿bowego do
celów prywatnych nie ma zawartej
stosownej umowy. Przepraszam bar-
dzo, przypomnê, ¿e uchwa³ê rada
podjê³a 8 lutego br., a jaki to ma
wp³yw, jak i tak umowa nie jest prze-
ze mnie realizowana, bo do celów
prywatnych nie korzystam z samo-
chodu s³u¿bowego. Jaki to ma
wp³yw na rok 2012? -

W tym momencie przewodnicz¹-
ca Komisji Rewizyjnej coœ tam usi³o-
wa³a mówiæ, ale burmistrz nie po-
zwoli³ sobie przerwaæ. - Przyjdzie
czas, bêdzie pani odpowiadaæ - po-
wiedzia³ i kontynuowa³.

- Do œwiadomoœci w³aœnie was,
jeœli jesteœcie Komisj¹ Rewizyjn¹, co
do tego, to s¹ ró¿ne zdania, bo nie
jest to komisja konstytucyjna. Kon-
stytucyjna komisja rewizyjna to
siedmiu radnych i przedstawiciele
wszystkich klubów, które s¹ tutaj w
radzie.

Do œwiadomoœci pañstwa nie
dociera postanowienie Prokuratury
Rejonowej Szczecin - Zachód o umo-
rzeniu œledztwa, miêdzy innymi w
sprawie naruszenia przez burmistrza
dyscypliny finansów publicznych
przez udzielenie zamówienia na ob-
s³ugê prawn¹ urzêdu, gdzie prokura-
tor w uzasadnieniu napisa³, cytujê:
„ustawodawca dopuœci³ mo¿liwoœæ
zastosowania trybu negocjacji bez
og³aszania przetargu”.

S¹ to tylko przyk³ady o braku
profesjonalizmu z pañstwa strony.
Profesjonalizmu ze strony Komisji
Rewizyjnej, która stosowny wnio-
sek z³o¿y³a do Rady Miejskiej.

Licz¹c, ¿e Wysoka Rada bardziej
merytorycznie podejdzie do zreali-
zowanego bud¿etu, przecie¿ nie
przez burmistrza, ale przez wszystkie

s³u¿by i ludzi siedz¹cych na tej sali
i mieszkañców, przecie¿ wykonawcy
równie¿ bud¿et realizowali na rzecz
mieszkañców, na rzecz miasta i na
rzecz gminy. I myœlê, ¿e bez politycz-
nych kontekstów, na trzeŸwo oceni-
cie - umownie na trzeŸwo, bo nikogo
nie podejrzewam o alkoholizm, ale na
trzeŸwo z otwartym umys³em podziê-
kujecie w ten sposób mieszkañcom
Gminy Gryfice za wykonanie bud¿e-
tu w tym trudnym okresie 2012roku.

Dlatego proszê o przyjêcie spra-
wozdania z wykonania bud¿etu za
2012 rok i udzielenie absolutorium
organowi wykonawczemu. -

To by³y uwagi burmistrza Gryfic
odnosz¹ce siê do wniosku Komisji
Rewizyjnej i nieudzielenie mu abso-
lutorium.

W tej samej sprawie g³os zabra³
radny Stanis³aw B³ysz z Klubu Zie-
mia Gryficka i PSL.

- Komisja Rewizyjna umieszcza-
j¹c w swoim wniosku po raz kolejny
Zak³ad Gospodarki Komunalnej za-
pomnia³a, ¿e gospodarka finansowa
tego zak³adu nie mo¿e byæ brana pod
uwagê przy udzielaniu absoluto-
rium. A w takiej rozci¹g³oœci to zosta-
³o tutaj z mównicy przedstawione.
Propagandowo oczywiœcie.

Zak³ad Gospodarki Komunalnej
posiada w³asny plan finansowy, za-
twierdzony przez dyrektora tego za-
k³adu, a sporz¹dzony zgodnie z
ustaw¹ o finansach publicznych i
poprawnie jest realizowany. Pragnê
uœwiadomiæ szanown¹ radê, ¿e de-
batujemy tutaj na temat udzielenia
absolutorium burmistrzowi z tytu³u
wykonania bud¿etu za 2012 rok, a nie
rozpatrujemy plan finansowego

ZGK. Zreszt¹ zwróci³a na to uwagê
RIO w swojej uchwale.

Natomiast zarzuty komisji s¹
wyssane z palców pani przewodni-
cz¹cej i cz³onków Komisji Rewizyjnej
z jednego klubu, a nie s¹ poparte
¿adnymi faktami.

W mojej ocenie, to wasze dzia³a-
nie, panie i panowie radni z klubu
idziemy razem, szkodz¹ naszej gmi-
nie, miastu i jego mieszkañcom. Zaj-
mujecie siê sami sob¹ i rozgrywkami
politycznymi. Nie zajmujecie siê nie-
stety sprawami istotnymi dla nas
wszystkich, co nie licuje z powag¹
radnego.

Zapomnieliœcie, do jakich celów
zostaliœcie wybrani i czego oczeki-
wali od was wyborcy, oddaj¹c na
was g³osy. To wasza wina, radni z
klubu razem, to wasze dzia³ania
utrudniaj¹ normalne dzia³anie na-
szej gminy. Wszystkie wasze dzia³a-
nia obliczone s¹ na to, ¿eby szkodziæ
temu miastu tylko po to, ¿eby osi¹-
gn¹æ polityczne cele. - stwierdzi³ rad-
ny Stanis³aw B³ysz.

 - To w takim razie kto sprawuje
nadzór nad ZGK? - zpyta³a przew.
Komisji Rewizyjnej Beata Smoleñ-
ska. - Pan dyrektor czy pan bur-
mistrz? Panie Stanis³awie, pan pra-
cuje w ZGK. Nadzór nad panem spra-
wuje pan dyrektor, ale nad jednostk¹
ZGK sprawuje pan burmistrz. I pro-
szê nie wprowadzaæ rady w b³¹d -
stwierdza B. Smoleñska.

G³os zabiera  przew. Klubu Ziemia
Gryficka i PSL radny Wies³aw Mala-
ca.

- Przed chwil¹ byliœmy œwiadka-
mi przedstawienia w wykonaniu Klu-

Pytam, po co ta cyniczna gra?
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bu Razem dla przysz³oœci. Ten teatr
zosta³ oparty o scenariusz i ustalony
na trzecim piêtrze (piêtro starosty K.
Sacia - przyp. red.). Nast¹pi³a proce-
dura o udzielenie absolutorium, a
przecie¿ my ju¿ znamy wynik g³oso-
wania tej rady. Proszê pañstwa! Nie
kto inny, jak wy, sk³adaliœcie donie-
sienia do prokuratur, do NIK, do RIO
i do innych instytucji. To, ¿e ¿adne
zarzuty siê nie potwierdzi³y, to nie
przeszkadza wam i nie przeszkadza
wam nadal pomawiaæ burmistrza. Ja
zak³adam, przypuszczam, ¿e w przy-
padkach niektórych osób jest to
forma takiego dowartoœciowania
siê. Mówiê o teatrze, o aktorach tyl-
ko jednej trupy, którzy napisali i
odegrali sztukê i zaraz bêd¹ œwiêto-
waæ sukces.

To wy macie w komisjach zdecy-
dowan¹ wiêkszoœæ. To wy nie przyj-
mowaliœcie ¿adnych wyjaœnieñ. To
wy w ka¿dej komisji macie swoich
przewodnicz¹cych. To wy w ci¹gu
roku tak pozmienialiœcie bud¿et, któ-
ry ¿eœcie skopali totalnie, ¿e sta³ siê
nierealny i wrêcz nieprzyjazny dla
miasta i teraz odgrywacie teatr.
Przedstawiacie stanowiska komisji
jednej, komisji drugiej. Pan przewod-
nicz¹cy rady udziela wam g³osu.
Czytacie te stanowiska komisji z ta-
kim namaszczeniem i bez znaczenia
jest, czy ktoœ ma inne zdanie, gdzie
jest prawda, jakie s¹ fakty.

Pytam, po co ta cyniczna gra?
Wystarczy powiedzieæ: my mamy
wiêkszoœæ i tak nie udzielimy burmi-
strzowi absolutorium. ̄ eby uwiary-
godniæ swoje uzasadnienie tej nega-
tywnej opinii o nieudzielenie burmi-
strzowi absolutorium pos³u¿y³ siê
miêdzy innymi rzekomymi rozbie¿-
noœciami w przychodach z czynszu
z GTBS-u oraz braku wp³ywu œrod-
ków do bud¿etu z Domu Pracy Twór-
czej. Nie ma ¿adnych rozbie¿noœci,
nie ma potrzeby zwrotu œrodków do
bud¿etu z Domu Pracy Twórczej.

Prezes naszej firmy udzieli³ wyja-
œnieñ na jednej z komisji, nie dlatego,
¿e jest to potrzebne do waszej stra-
tegii. Poza tym chcia³bym przypo-
mnieæ, ¿e dzia³alnoœæ GTBS-u nie
podlega ocenie przy formowaniu
wniosku o absolutorium. Wiêc zno-
wu powtarzam - wystarczy powie-
dzieæ: mamy wiêkszoœæ i nieudziela-
ny absolutorium. I tyle. -

G³os zabiera radny Stanis³aw Ho-
³ubczak, przewodnicz¹cy Komisji
Bud¿etu i Finansów.

 - Odpowiadaj¹c na wyst¹pienie
radnego Malacy, móg³bym odpo-
wiedzieæ tak: pan radny Malaca jest
radnym kolejn¹ kadencjê i jak do tej
pory jeszcze siê nie zdarzy³o, ¿eby
by³ w grupie, która stanowi mniej-
szoœæ w radzie  i nie oswoi³ siê z tym
postêpowaniem. A musi siê oswoiæ
przynajmniej do koñca kadencji.
Rzecz w tym, ¿e zapraszaliœmy prze-

wodnicz¹cych, równie¿ na mój
wniosek  wprowadzenie do porz¹d-
ku sesji punktu o uzupe³nienie sk³a-
du Komisji Rewizyjnej. Czy zdarzy³o
siê chocia¿ raz, ¿e zaproponowali-
œcie kandydatów? W ubieg³ym ty-
godniu, czy dwa tygodnie temu, od-
by³o siê spotkanie dwóch klubów,
które s¹ reprezentowane w tej radzie,
Ziemia Gryficka i PSL, pan Malaca i
pan Bidler. Z Klubu Razem dla przy-
sz³oœci by³ równie¿ wiceprzewodni-
cz¹cy, czyli Janusz Przybysz i ja. Pa-
nowie z Klubu Ziemia Gryficka po-
wiedzieli stanowczo: ¿¹damy trzech
miejsc w Komisji Rewizyjnej.

Zapyta³em, dlaczego? Co chcie-
liby robiæ w tej komisji rewizyjnej i
pan Bidler siê wykaza³. Chcia³by
kontrolowaæ opozycjê. W³aœciwie
rozmowy powinniœmy zakoñczyæ,
ale myœmy rozmawiali dalej. W dzi-
siejszym porz¹dku sesji mamy rów-
nie¿ ten punkt. Macie pañstwo szan-
sê wprowadzenia swoich przedsta-
wicieli do Komisji Rewizyjnej, sko-
rzystajcie z niej (stanowisko w tej
kwestii przedstawi³ radny Ryszard
Bidler i by³o zamieszczone w ostat-
nim wydaniu naszego tygodnika -
przyp. red.), a póŸniej bêdziecie kry-
tykowaæ - powiedzia³ radny Ho³ub-
czak.

- Który z was przeczyta³ sprawoz-
danie z wykonania bud¿etu? Który z
was spojrza³ na wykonanie bud¿etu
przez GTBS? - doda³ i rozpocz¹³ wy-
liczanie kwot ze sprawozdania
GTBS, chc¹c pewnie udowodniæ, ¿e
tylko on jeden z radnych jest w tym
temacie.

Do zabrania g³osu zg³osi³ siê pre-
zes GTBS i radny Jan Major, ale by³
problem z udzieleniem tego¿ g³osu,
bo przew. rady Krzysztof Tokarczyk
nie bardzo wiedzia³, który z nich
pierwszy podniós³ rêkê.

Prezes GTBS Zbigniew Chabow-
ski powiedzia³: - Uprzejmie proszê o
zagwarantowanie mi wyst¹pienia. I
przew. rady zagwarantowa³.

- Pragnê zauwa¿yæ - mówi³ Jan
Major - ¿e Komisja Rewizyjna po-
winna liczyæ 7 cz³onków, po wyst¹-
pieniu z niej mojej skromnej osoby i
pana Kozaka liczy 5 cz³onków z jed-
nego klubu, który jest w opozycji do
burmistrza.

- Wyjaœniam panu Ho³ubczako-
wi - g³os zabra³ ponownie W. Malaca
- ¿e by³em w radzie, gdzie nie mieli-
œmy wiêkszoœci. By³o to wtedy, kie-
dy przewodnicz¹cym rady by³ pan
GliŸniewicz i bardzo dobrze wspomi-
nam pracê w tamtej radzie. Natomiast
spotkanie z panem, o którym pan tu
wspomnia³, to przypomnê, ¿e ju¿ na
wstêpie od razu przyst¹pi³ pan jakby
do egzaminowania nas, zadaj¹c py-
tania: a po co was w komisji tylu? Ja
osobiœcie nie powiedzia³em, ¿e my
¿¹damy, ale oczekujemy trzech
cz³onków w Komisji Rewizyjnej. I

zostanê przy swoim. -

- Zosta³em wywo³any do tablicy
- mówi³ radny Ryszard Bidler - przy-
pominam spotkanie w sprawie Komi-
sji Rewizyjnej. Kolega Malaca po-
wiedzia³ swoje, a ja powiem, ¿e po-
czu³em siê jak gówniarz, kiedy pan
Ho³ubczak z lekkim uœmiechem na
ustach zapyta³: co ja zamierza w tej
komisji robiæ. To by³o chore, uzna-
³em, ¿e to uw³acza mojej godnoœci,
wiêc powiedzia³em w ten sposób: -
Panie Ho³ubczak, w ten sposób roz-
mawiaæ nie bêdziemy. I poprosi³em
pana Malacê, ¿ebyœmy po prostu ze
spotkania wyszli. Wczeœniej pan
przewodnicz¹cy rady zapisa³ to, co
powiedzia³em i odsy³am go do tego
zapisu. Niech przewodnicz¹cy Klu-
bu Razem dla przysz³oœci przeczyta
ten tekst. A powiedzia³em, ¿e nie za-
mierzam, jako ewentualny cz³onek
komisji, niczego innego robiæ, ni¿ to,
co jest zapisane w statucie gminy.
Przewodnicz¹cy rady odczyta³ za-
kres powinnoœci Komisji Rewizyjnej
i ja siê pod tym podpisa³em. Nie
myœleliœmy, ani te¿ mówiliœmy o
zmianie przewodnicz¹cego komisji,
bo nikt pani Beaty Smoleñskiej nie
zamierza pozbawiaæ przewodnictwa.

Natomiast inna sprawa, panie
przewodnicz¹cy Ho³ubczak, ja nie
rozumiem stanowiska Komisji Fi-
nansów. Boli mnie jedno, ¿e pan, pa-
nie przewodnicz¹cy, zachowuje siê
niekulturalnie w stosunku do ludzi
kultury. Bo skoro pan zarzuca tak
szanowanej osobie, jak¹ jest dyrek-
tor domu kultury, ¿e w sposób nieod-
powiedzialny, niezgodny z zasadami
zrobi³a wydatki, bo zaplanowa³a
wydatki na kwotê 30 tysiêcy z³o-
tych, a wyda³a 47 tysiêcy z³otych i
pan tu stawia zarzut, ¿e burmistrz nie
mia³ kontroli nad tym, co robi pani
dyrektor, to jest to trochê niezdrowe.

Przepraszam, nie o dom kultury
tu chodzi, ale o bibliotekê miejsk¹.
To jest niezdrowe, zamiast podziêko-
waæ tej pani za trud w ci¹gu roku
w³o¿ony w rozwój biblioteki, za sub-
wencje, które potrafi³a pozyskaæ i z
tego tytu³u dostaæ dofinansowanie.
St¹d ten wydatek wiêkszy, ni¿ plano-
wa³a. I pan tutaj z tej trybuny mówi,
¿e to jest b³¹d finansowy! Kochani,
nie têdy droga. Mnie zastanawia to
wasze samozadowolenie, wy kipicie,
jeszcze trochê, to erekcji z tego tytu-
³u dostaniecie. Nie mo¿emy tak ro-
biæ, ¿yjemy w œwiecie realizmu i trzeŸ-
woœci. Pani dyrektor sanepidu
wspomnia³a o tej „zatrutej” wodzie,
ta atmosfera, która siê tutaj tworzy,
szkodzi naszemu spo³eczeñstwu.
Wszyscy ¿eœmy ogl¹dali program
„Kawa czy herbata”. Znakomity pro-
gram, do bud¿etu gminy wp³ynê³y
niewymierne pieni¹dze za ten pro-
gram (radny R. Bidler mia³ na myœli
reklamê Gryfic i gminy przez TVP1),
a my tu jedn¹ sesj¹ chcemy zepsuæ

ten program, my zasmradzamy at-
mosferê wokó³ gminy. Ta atmosfera,
która siê tutaj tworzy, grozi i szkodzi
temu spo³eczeñstwu. Nie zasmra-
dzajmy tej gminy, bo ta gmina jest
piêkna. Nie têdy droga. Ja apelujê o
opamiêtanie siê. Wyników g³oso-
wania jestem pewien, ale trzeŸwoœci,
odrobinê trzeŸwoœci nie zaszkodzi -
powiedzia³ radny Bidler.

Radny Wies³aw Pietrzak.
- Ja chcia³bym wam tu wszystkim

obecnym przedstawiæ sytuacjê o
wykonanie i sam bud¿et. Tak by³o w
tamtym roku i jeszcze wczeœniej.
Sytuacja jest taka, ¿e ten bud¿et zro-
biony przez radnych wiêkszoœcio-
wych jest nieprzemyœlany, zrobiony
na kolanie, w grudniu. Projekt bu-
d¿etu zawsze przedstawia burmistrz,
burmistrz jest od wykonania tego
bud¿etu, a my, radni, wszyscy od
tego, ¿eby go ustaliæ i wprowadzaæ
zmiany. We wrzeœniu - paŸdzierniku
mamy ten projekt i nic siê nie dzieje.
Dopiero w grudniu, na kolanie,
wprowadza siê zmiany. Ostatnio tak
by³o, chocia¿ ja ten temat zawsze po-
ruszam, ¿e tak nie powinno byæ, ¿e
ten bud¿et nie zosta³ wykonany, to
wasza wina, to jest wina tylko wasza.

Przypominam 2011rok; projekt
pana burmistrza wiêkszoœci¹ g³o-
sów radnych 12 + 1, nie mówiê, ¿e
zosta³ skopany, ale po swojemu go
zrobiliœcie. Uwa¿am, ¿e jak pan bur-
mistrz przygotowuje projekt, to robi
to z ludŸmi, a nie sam, w swoim gabi-
necie.

Ta, jak wprowadziliœcie nowe
okrêgi wyborcze, tak i ten bud¿et
zrobiliœcie dla swoich ludzi. Ja popa-
trzy³em, co i gdzie jest zrobione i nie
chcê tu mówiæ nazwiskami. Zmiany
w bud¿ecie pisane na kolanie, tu¿
przed podjêciem uchwa³y albo nara-
dy w trakcie podejmowania uchwa³,
ale we w³asnym gronie. Nikt z nas nie
ma czasu na to, ¿eby siê z nimi zapo-
znaæ. Tak nie mo¿na pracowaæ i na-
wet gdybyœmy z wami chcieli wspó³-
pracowaæ, porozmawiaæ jak normal-
ni ludzie, to my nie mamy mo¿liwo-
œci, bo zawsze jest „warczenie”. Czy
wy rozmawialiœcie z nami, jak uchwa-
laliœcie ten swój bud¿et? Bo ja uwa-
¿am, ¿e to jest wasz bud¿et. Nie zro-
biliœcie pewnych rzeczy, ale to jest
wasz bud¿et i przez was niezrealizo-
wany. Gdzie jest ten, co chce zorga-
nizowaæ referendum odwo³uj¹ce
radê? - zapyta³ jeszcze radny Wie-
s³aw Pietrzak.

Faktem jest, ¿e jest to jedyny rad-
ny, który g³oœno mówi o referendum
odwo³uj¹cym radê b¹dŸ samoroz-
wi¹zaniu rady.

Radni z Klubu Razem dla przy-
sz³oœci nie udzielili burmistrzowi
Gryfic absolutorium, co i tak nie bê-
dzie niczym skutkowaæ, ale teatr zo-
sta³ odegrany. M
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WO£YÑ WO£A O PAMIÊÆ!

- Przez piêædziesi¹t lat o tym niko-
mu nie mówi³em. Pan jest pierwszy. -
mówi Edward Kaczmarczyk i rozpo-
czyna swoj¹ opowieœæ o ¿yciu i
œmierci. ̄ yciu swoim i œmierci naj-
bli¿szych; matki, babci, dziadka, ro-
dzeñstwa; Polaków na Wo³yniu.
Œmierci domu, w którym mieszka³,
osady, gdzie sta³ dom, œcie¿ek, po
których chodzi³, krajobrazu, który
zapamiêta³. - By³em tam dziesiêæ lat
temu z córk¹ i absolutnie nie ma tam
nic. Jest tylko las. - mówi rozpoczy-
naj¹c swoj¹ opowieœæ.

O rzezi Polaków na Wo³yniu
przez ponad piêædziesi¹t lat nie mó-
wi³o siê wcale. Krótkie wzmianki hi-
storyczne nie pokazywa³y obrazu
tragedii, jaka siê tam rozegra³a. Hi-
storia Polski by³a okaleczona, jak
okaleczeni byli ci, którzy rzeŸ prze¿y-
li, jak okaleczona by³a pamiêæ na-
stêpnych pokoleñ Polaków, którzy
wiedzieæ powinni. Ze wstydem mu-
szê przyznaæ, ¿e i ja prawie nic o tam-
tych wydarzeniach nie wiedzia³em.
Zadaj¹c sobie pytanie - dlaczego? -
uderzy³ mnie ogrom milczenia, jakie
zapad³o nad losem Polaków z Wo³y-
nia. Spotyka³em przecie¿ ludzi, któ-
rzy prze¿yli Golgotê Wschodu, a i
bia³e plamy historii po dziewiêædzie-
si¹tym roku szybko przecie¿ zaczêli-
œmy - jako naród - wype³niaæ. Spoty-
ka³em wiêc i rozmawia³em z Sybiraka-
mi, dzieæmi oficerów pomordowa-
nych w Katyniu i Miednoje, Akow-
ców wywiezionych po wojnie do
ZSRR, ¿o³nierzami Andersa, którzy
po wojnie powrócili do kraju, ¿o³nie-
rzami podziemia, przeœladowanymi
przez stalinowski re¿im.

Pojawia³y siê ksi¹¿ki, wspomnie-
nia, artyku³y, filmy, zaczêto obcho-
dziæ rocznice poszczególnych wy-
darzeñ, upamiêtniaæ je w nazwach
ulic, placów i szkó³. O Wo³yniu mil-
czano. - Ale ci ludzie gdzieœ musz¹

Pan Bogus³aw Szarwi³o, redaktor internetowego portalu Wo³yñ
opublikowa³ 18 lutego 2011 roku poni¿szy tekst z tak¹ oto

adnotacj¹: „W Tygodniku œwidwiñskim nr 32 (74) z dn. 07.08.2003
redaktor Kazimierz Rynkiewicz napisa³ ni¿ej przedstawiony artyku³,
nie tylko o tragedii Wo³ynia, ale i o procesie okaleczania naszej
narodowej historii Polski. Powiecie stary artyku³, co tu po nim, ano
w³aœnie proszê go przeczytaæ i stwierdziæ, na ile jego treœæ, na chwilê
obecn¹, straci³a swoj¹ aktualnoœæ. Ja osobiœcie z przykroœci¹
stwierdzam, ¿e owszem mamy inny rz¹d, premiera i prezydenta,
a amnezja w sprawach wo³yñskich pozosta³a. Jestem przekonany,
¿e zniknê³a w Œwidwinie ulica gen. Zawadzkiego wspomniana
w artykule autora, nie sadzê aby nazwano j¹ ulic¹ „Ofiar OUN-UPA”.
Dlatego jako syn Wo³yniaka, ze smutkiem i gorycz¹, muszê dodaæ
do tytu³u tylko jedno s³owo; (to w cudzys³owie) WO£YÑ „NADAL”
WO£A O PAMIÊÆ!”
Ten wpis spowodowa³, ¿e postanowi³em ów tekst, sprzed dziesiêciu
lat, przypomnieæ. Tak¿e z tego powodu, ¿e 11 lipca 2013 roku
przypada 70 rocznica tragicznych wydarzeñ a Wo³yniu.                 KAR

WO£YÑ „NADAL” WO£A O PAMIÊÆ!

byæ - pomyœla³em sobie z okazji
mocno nag³oœnionych, oficjalnych
obchodów tragedii. Na pewno mijam
ich na chodniku, spotykam w skle-
pie, mo¿e mieszkaj¹ gdzieœ przy uli-
cy, któr¹ czêsto chodzê. Gdzieœ prze-
cie¿ musz¹ byæ... A jakby ich nie by³o.

Przy pierwszej okazji zapyta³em o
to pana Franciszka Paszela. Musi
coœ wiedzieæ, mieszka w Œwidwinie
„od pocz¹tku”, te¿ z Kresów, wiêc
powinien byæ wyczulony na „tych”
ludzi, na te tematy. Pan Franek za-
skoczony pytaniem d³u¿sz¹ chwilê
„grzeba³” w pamiêci. - Zaraz, zaraz...
Kaczmarczyk... Edward Kaczmar-
czyk. Chodzi³em z nim do szko³y, ale
o Wo³yniu to on nigdy nie chcia³
mówiæ. Zawsze by³ ma³omówny. Nie
wiem, czy bêdzie chcia³ z dziennika-
rzem rozmawiaæ. Mieszka chyba na
Zawadzkiego. Zawiozê pana, to
mo¿e mi siê uda go przekonaæ - mówi
i za chwilê wsiadamy do samochodu.

OFIARY
Z ULIC OPRAWCÓW

Z ulicy Armii Krajowej skrêcamy
w Genera³a Zawadzkiego. Z których
to Zawadzkich? - zastanawiam siê
przez chwilê. Je¿eli genera³, to chyba
nie Aleksander, powojenny aparat-
czyk komunistyczny, za³o¿yciel - o
ironio - Zwi¹zku Patriotów Polskich.
Wiêc chyba Stanis³aw, równie¿
utrwalacz w³adzy komunistycznej,
osta³ siê jako bohater zas³uguj¹cy
na pozostawienie mu ulicy. Czy
zwalcza³ Armiê Krajow¹? Bardzo
prawdopodobne.

Skrzy¿owanie takich ulic jest
polsk¹ odmian¹ ironii, jaka przenika
historiê. Przypominam sobie tych
wszystkich ludzi, których spotyka-
³em wczeœniej, prawdziwych boha-
terów i patriotów, którym po wojnie
zgotowano piek³o.

W normalnym kraju byliby ota-
czani czci¹ i szacunkiem; w Polsce
ludowej mieszkali w zatêch³ych

mieszkaniach czynszowych kamie-
nic, w suterynach, klitkach ze œlepy-
mi kuchniami, w pegeerowskich
czworakach, jakich wiele wybudo-
wano na wsiach. ¯o³nierze Wrze-
œnia, Monte Cassino, bitew mor-
skich i Powstania Warszawskiego,
cywile obozów i zes³añ, zaszczuci i
sponiewierani musieli nieraz ca³e
¿ycie mieszkaæ na ulicach swoich
oprawców; Stalinów, Bierutów, Za-
wadzkich...

W¥TPLIWY ŒWIADEK
HISTORII

W dzielnicy du¿ych domów jed-
norodzinnych, wybudowanych ca³-
kiem niedawno, musi zaskakiwaæ
widok domku poniemieckiego, przy-
pominaj¹cego chatkê, przycupniêt¹
tutaj, pozostawion¹ jakby przez roz-
targnienie architekta lub planisty
miejskiego. Domek nale¿y do miasta,
czyli komunalny. Wiêc i tym razem
nie jestem zaskoczony.

Pan Edward nie jest bohaterem
¿adnych wielkich wydarzeñ. Nie jest
nawet stra¿nikiem historii. Nie ma
czego pilnowaæ i dogl¹daæ; gdyby
chocia¿ skrawek grobu... Nawet jako
œwiadek móg³by byæ w¹tpliwy, bo
gdy „tamto” siê wydarzy³o, by³
dzieckiem. Mia³ zaledwie szeœæ lat,
jak wymkn¹³ siê œmierci. Wyskoczy³
z wozu, którym ucieka³a jego ca³a
rodzina. Wszyscy zginêli. Nie ma
¿adnych zdjêæ, dokumentów, pami¹-
tek, niczego. Oprócz pamiêci.

BRAK JAKICHKOLWIEK
INFORMACJI

Rodzina Kaczmarczyków miesz-
ka³a na koloni Siniaków, w gminie
Poddêbce[1], w powiecie £uckim.
Edward urodzi³ siê w Berestianach i
by³ synem Stanis³awy, córki Wac³a-
wa i Weroniki Kaczmarczyków. Mat-
ka mia³a jeszcze szeœciu braci: Józe-
fa, Jana, Stanis³awa, Kazimierza, Ta-
deusza i Mieczys³awa. Dla szeœcio-
letniego wówczas Edwarda byli oni
wujkami, chocia¿ Mieczys³aw by³
prawie jego rówieœnikiem; mia³ zale-
dwie dziewiêæ lat, Tadeusz - trzyna-
œcie a Kazimierz oko³o piêtnastu.
Dziadek z babci¹ prowadzili gospo-
darstwo rolne. Pan Edward wyci¹ga
kartkê i dok³adnie rysuje uk³ad zabu-
dowañ gospodarstwa, drogi, domy
s¹siadów, którzy mieszkali w pobli-
¿u; Ojciusia, Poliszuka i Kamiñskie-
go. Zapamiêta³ Belweder. - Tak nazy-
waliœmy maj¹tek, do którego chodzi-
liœmy - mówi, ale nie potrafi powie-
dzieæ, czy to by³a w³aœciwa nazwa,
czy okreœlenie potoczne.

Ju¿ póŸniej, po powrocie do re-
dakcji, odnajdujê wzmiankê o Sinia-

kowie i Belwederze w dwutomowym
wydaniu W³adys³awa i Ewy Sie-
maszków pt. „Ludobójstwo doko-
nane przez nacjonalistów ukraiñ-
skich na ludnoœci polskiej Wo³ynia
1939-1945”[2]. Mo¿na siê z niej do-
wiedzieæ, ¿e Belweder by³ polsk¹
osad¹ wojskow¹, licz¹c¹ 29 gospo-
darstw. Powsta³a ona z parcelacji
maj¹tku Siniaków Stanis³awa hr. Je-
zierskiego.

Ksi¹¿ka Siemaszków to jedyne w
tej chwili dzie³o w tak ogromny i rze-
telny zarazem sposób dokumentuj¹-
ce zbrodnie dokonane na Polakach
na Wo³yniu. Autorzy opisali historiê
opieraj¹c siê na ponad dwu i pó³
tysi¹ca dokumentów i relacji, do któ-
rych dotarli i które uda³o im siê sa-
mym zgromadziæ. O Belwederze s¹
zaledwie dwie wzmianki oznaczone
numerami 536 i 2274; pierwsza pocho-
dzi z Instytutu Hoovera w Stanfor-
dzie, druga z londyñskiego wydania
„Z Kresów Wschodnich R.P.
Wspomnienia z osad wojskowych
1921-1940”. Sam maj¹tek Siniaków
figuruje pod has³em: „Brak jakich-
kolwiek informacji o losach Pola-
ków ¿yj¹cych w 1943 r.” Mo¿e rela-
cja pana Edwarda - pierwsza? jedy-
na? - wyma¿e chocia¿ plamkê w tej
zapomnianej historii.

RZE•

- To by³o w lipcu 1943 roku - za-
czyna opowieœæ. - W tym czasie ju¿
by³o s³ychaæ, ¿e Ukraiñcy morduj¹
Polaków. To tam rodzinê wymordo-
wali, to gdzie indziej. Przed nami
wymordowali jedenastoosobow¹
rodzinê.

On nazywa³ siê Wagner. Chyba
by³ Czechem, a ona chyba Polk¹;
uratowa³ siê tylko szeœcioletni
ch³opczyk, w moim wieku. Gdy roz-
mawiali o tym w domu ju¿ by³a mowa,
¿eby uciekaæ do wiêkszych skupisk
Polaków. Pod koniec czerwca zosta-
liœmy doszczêtnie obrabowani przez
bandê ukraiñsk¹. Dziadek i moi wuj-
kowie zostali strasznie pobici.
Mieszka³a u nas pani Paciejewska z
szesnastoletni¹ córk¹, któr¹ gwa³-
cono na moim ³ó¿ku.

Mieszkanie obrabowano i zde-
molowano, wszystko pot³ukli. Dzia-
dek postanowi³, ¿e mamy uciekaæ.
Dobytek za³adowali na wóz.
Wszystko siê nie zmieœci³o, wiêc
mieli drugi raz przyjechaæ. Niedaleko
od budynku spotkaliœmy siê z druga
rodzin¹, z któr¹ razem mieliœmy je-
chaæ do £ucka. Nie dotarliœmy dale-
ko. Gdy wjechaliœmy w w¹wóz, w
takie zag³êbienie terenu, po obu
stronach drogi ros³y krzaki tarniny,
us³ysza³em krzyki. Ukraiñcy napadli
na nas i czym mieli r¿nêli. Pad³y te¿
strza³y. Ja z tego strachu zeskoczy-
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³em z wozu i uciek³em w krzaki, a z
krzaków w zbo¿e. Pojawili siê Ukra-
iñcy na koniach z karabinami maszy-
nowymi i zaczêli szukaæ uciekinie-
rów. Nie wiem, czy mnie zauwa¿yli,
ale strasznie strzelali; zbo¿e a¿ sy-
cza³o od kul. Ja przywar³em do ziemi
i jak odjechali, wróci³em do gospo-
darstwa. Nie zdawa³em sobie spra-
wy, ¿e tam wszystkich wymordowa-
li. Myœla³em, ¿e ktoœ wróci³, wiêc
wo³a³em - mamo, babciu, ale nikogo
nie by³o.

TU£ACZKA

Zacz¹³em siê tu³aæ i to trwa³o
oko³o dwa tygodnie. Spotka³em
Wagnera, tego szeœciolatka, o któ-
rym wspomina³em wczeœniej i tu³ali-
œmy siê razem. Od¿ywialiœmy siê
tym, co zosta³o w piwnicy, która by³a
wykopana ko³o domu, do którego co
rusz wracaliœmy. W koñcu postano-
wiliœmy, ¿e trzeba dok¹dœ pójœæ, w
kierunku placówki, gdzie s³yszeli-
œmy, ¿e Polacy gromadzili siê chro-
ni¹c siê przed napadami. Po drodze
znaleŸliœmy dwa muce, tak mówili-
œmy na kucyki, którymi wo¿ono mle-
ko, i na nich ruszyliœmy dalej. Pod
lasem natknêliœmy siê na Ukraiñców,
ale uda³o siê nam uciec i w koñcu
dotarliœmy do placówki. By³y tam
trudne warunki. W nocy tak nas
oblaz³y pch³y, ¿e nie mo¿na by³o
spaæ. Po dwóch dniach poszliœmy
dalej szukaæ swoich rodzin. Czy on
znalaz³, to nie wiem, ale prawdopo-
dobnie nie. Ja poszed³em w kierunku
maj¹tku Siniaków. Po drodze napo-
tka³em kilku ludzi, którzy kopali dó³,
gdzieœ dwa na dwa i pó³ metra. Gdy
podszed³em do nich, jeden po ukra-
iñsku powiedzia³: Edek, uciekaj, bo
ciebie zar¿n¹. Kaza³ mi iœæ do swego
domu, gdzie by³a swego czasu
ochronka, czyli przedszkole. Tam
kobieta da³a mi mleka i jak siê napi-
³em, wróci³em do domu.

Nikogo ci¹gle nie by³o, wiêc po-
stanowi³em pójœæ do s¹siadów, pañ-
stwa Kamiñskich. Musia³em przejœæ
przez gospodarstwo Ukraiñca, na-
zywa³ siê Ojciuœ i mia³ trzech synów:
Stiopê, Kolê i Aloszê. U Kamiñskich
puka³em, ale nikt nie otwiera³. Gdy
mia³em odchodziæ, uchyli³y siê drzwi
i starsza pani Kamiñska powiedzia-
³a: Edziu, nie wchodŸ, bo mo¿e Ukra-
iñcy s¹ na was Ÿli, to i nas wymor-
duj¹. Da³a mi w chustkê kawa³ek
chleb i butelkê mleka i kaza³a iœæ w
stronê £ucka. Zaledwie min¹³em
stodo³ê, patrzê, a tu Niemiec stoi.
Zaskoczony stan¹³em i nie wiedzia-
³em co zrobiæ. W koñcu rzuci³em siê
do ucieczki, a on zacz¹³ wo³aæ - Edek,
Edek, stój. Okaza³o siê, ¿e to mój
wujek Józek, brat mamy, który by³ w
partyzantce. Prze¿y³ rzeŸ, wraz z bra-
tem Janem, bo pracowa³ w £ucku i
nie by³o ich na furmance podczas
napadu. Poszliœmy wiêc razem w
stronê wioski Chara¿d¿e, do £ucka.

Tam ulokowa³ mnie u pani Leoka-
dii Andre. To by³a ¿ona przedwojen-
nego majora. Mia³a córkê Wandê. Po
zajêciu £ucka przez Rosjan, dostali-
œmy nakaz opuszczenia miasta. Zo-
staliœmy ewakuowani transportem
do Che³ma Lubelskiego. Wanda zo-
sta³a, by³a aktork¹ i zwi¹za³a siê z
jakimœ oficerem radzieckim.

Staliœmy na stacji dwa tygodnie
i póŸniej przewieziono nas do Lubli-
na, gdzie przydzielono nam pó³ po-
koiku. Trzeba by³o z czegoœ ¿yæ,
wiêc pani Andre wys³a³a mnie do
sprzeda¿y gazet. - Gazeta Lubelska,
ciekawa, dzisiejsza. - tak siê krzycza-
³o ca³y czas. By³o ciê¿ko, ca³y dzieñ
pracowa³em o kawa³u chleba. Po
pewnym czasie znowu spotka³em
wujka Józka, w kolumnie samocho-
dowej, która przeje¿d¿a³a przez mia-
sto. Zabra³ mnie ze sob¹ do Warsza-
wy. Jak go zdemobilizowali, zacz¹³
szukaæ na ziemiach zachodnich
punktu zaczepienia.

Trafiliœmy do Œwidwina, na ul.
Zduñsk¹. Byli jeszcze Niemcy, ale
póŸniej zostali wysiedleni. By³o do-
brze, dopóki wujek siê nie o¿eni³.
Zamieszka³em wiêc z wujkiem Jan-
kiem, który przeszed³ ca³y front, do
Berlina. Odszuka³ Józka i te¿ zamiesz-
ka³ w Œwidwinie.

PRZYSTANEK ŒWIDWIN

Pan Edward musi podj¹æ pracê,
chocia¿ skoñczy³ dopiero piêtna-
œcie lat. Pracuje przy rozbiórce bu-
dynków. - Rêce to by³a jedna wielka
rana od cegie³. - wspomina. Rzucaj¹
go do pracy w Polskê, pod Olsztyn,
na ¯u³awy.

Wreszcie wraca na sta³e do Œwi-
dwina. Podejmuje pracê magazynie-
ra w Pañstwowym Oœrodku Maszy-
nowym (POM). Dzisiaj praca maga-
zyniera wydaje siê byæ lekk¹, ³atw¹
i przyjemn¹, ale wtedy... - Jako maga-
zynier paliw musia³em wszystko
rêcznie pompowaæ, bo nie by³o ma-
szyn. Paliwo zaci¹ga³o siê ustami.
Trzeb by³o wtaczaæ na wozy beczki
dwustu i piêæsetlitrowe, a by³em
sam. Dopiero póŸniej doszed³ po-
mocnik, pan WlaŸlik.

Przy takiej pracy doœæ czêste
by³y zatrucia o³owiem. Pan Edward
musia³ wiêc zmieniæ pracê, bo zaczê-
³o mu szwankowaæ zdrowie. Znalaz³
now¹ w mleczarni. Doczeka³ emery-
tury. ¯yje skromnie z ¿on¹, której
¿ycie równie¿ nie oszczêdza³o. Jej
matkê Rosjanie wywieŸli na Syberiê.
By³a w jedenastu ³agrach. Do Polski
nie powróci³a. Nieletnia wówczas
dziewczyna zosta³a sama. Wycho-
wali dwóch synów i córkê. Jeden z
nich mieszka w Resku. Córka od
czterech lat nie mo¿e znaleŸæ pracy.
Ot, polskie losy w pigu³ce.

PRZEBACZYÆ?

Nie nam przebaczaæ za tych,

których zdradzono o œwicie - mówi
poeta. Dzisiaj w proces wybacza-
nia wtargnê³a polityka i przy ró¿-
nych okazjach ustawiaj¹ siê kolej-
ki polityków, skorych wybaczaæ w
czyimœ imieniu, biæ siê w piersi,
mówiæ o pojednaniu w duchu poli-
tycznego konformizmu zabiegaj¹c
o polityczne punkty w rankingach
popularnoœci. Jak robi to prezy-
dent Aleksander Kwaœniewski,
którego przecie¿ formacja na pó³
wieku zamrozi³a proces pojedna-
nia, a dzisiaj s¹ na pierwszej linii
wybaczaj¹cych i prosz¹cych o
wybaczenie. By proces wybacza-
nia win móg³ dobiec koñca, musz¹
byæ spe³nione ró¿ne warunki. Pod-
stawowym jest wiedza o faktach,
na podstawie których trzeba dys-
kutowaæ, oraz wolnoœæ wypowie-
dzi. Krzywda, strach, ¿al, niena-
wiœæ, tamowane w sercach i du-
szach, bez mo¿liwoœci ich wypo-
wiedzenia, nazwania, wyp³akania i
op³akania, nie mog¹ przemieniæ siê
w wybaczenie. Zalegaj¹c w umy-
s³ach i sercach zatruwaj¹ je. Wy-
powiedziane i wy¿alone, ocenione
i os¹dzone, mog¹ przekszta³ciæ siê
w wybaczenie, bo cz³owiek nie
urodzi³ siê, by nienawidziæ.

Wo³yniakom nie dano jednak
szansy na to. Prezydent Kwaœniew-
ski w imieniu swojej formacji powi-
nien wiêc najpierw do nich zwróciæ
siê o przebaczenie, za odebranie tej
szansy, za tajenie faktów i manipulo-
wanie nimi, za to, ¿e Kresowiacy
zostali sami ze swoim bólem pamiêci,
zignorowani, zaszczuci, sponiewie-
rani k³amstwami.

- Chcia³em o tym mówiæ, ale nie
pozwalano. Sk³ada³em ¿yciorys do
POM-u, to mi odrzucili, bo napisa-
³em, ¿e mi rodzinê wymordowali
Ukraiñcy. Pan Berkowski, wtedy by³
sekretarzem komitetu zak³adowego,
powiedzia³, bym napisa³, ¿e zginêli w
czasie dzia³añ wojennych. Tak napi-
sa³em i przyjêli. - mówi pan Edward.

WO£YÑ WO£A O PAMIÊÆ

Z otch³ani naszej, polskiej histo-
rii, wci¹¿ wydobywaj¹ siê krzyki
pomordowanych i pokrzywdzo-
nych. To pokolenia naszych ojców i
dziadów wo³aj¹ o pamiêæ. Wo³yñ
szczególnie domaga siê pamiêci. Z
badañ CBOS przeprowadzonych w
dniach 4-7 lipca br. wynika, ¿e 44
proc. Polaków nic nie wie o wydarze-
niach na Wo³yniu.

Pokolenia wychowane w PRL-u
zosta³y ustawione plecami do w³a-
snej historii. St¹d dzisiaj chêtniej
czcimy Sydoniê i Puchsteina w
£obzie, Feiningera w Trzebiatowie,
Virchowa w Œwidwinie i wielu in-
nych znanych Niemców na Pomo-
rzu, œlêczymy nad niemieckimi staro-
drukami, przepisuj¹c nie swoj¹ hi-
storiê, stawiamy pami¹tkowe kamie-
nie niemieckim przodkom, oczysz-

czamy niemieckie cmentarze zgor-
szeni wandalizmem ludzkiego zapo-
mnienia i nietaktu. Wzruszeni swo-
im humanitaryzmem nie s³yszymy
krzyku za plecami. Nie dopuszczamy
myœli o zdradzie, jakiej dokonaliœmy
na naszych przodkach, odsy³aj¹c
ich w niebyt, morduj¹c ich po raz
wtóry - naszym zapomnieniem. Od-
p³ac¹ nam wzgardliwym œmiechem
swoich wnuków i prawnuków, któ-
rzy za nic bêd¹ mieæ nasze dokona-
nia; cmentarze bêd¹ dobre na
schadzki i picie wina, a czciæ bêd¹
Ozziego Osbourna, Madonnê i Mi-
cha³a Wiœniewskiego z Ich Troje, bo
dlaczego nie, gdy sami nauczyliœmy
ich, jak uniewa¿niaæ historiê...

IDÊ DO LASU, ZAPALAM
ŒWIECZKÊ I P£ACZÊ

- Nad moim ¿yciem wisi jakieœ
fatum - próbuje sobie wyt³umaczyæ
swój los Edward Kaczmarczyk. - Do
dziœ jestem z³y, ¿e znalaz³em siê na
ziemiach, gdzie jest pe³no Ukraiñ-
ców. Bo czy to nie fatum, ¿e ofiary
osiedlono razem z oprawcami? Ni-
gdy nie wiem, z kim rozmawiam, czy
mogê szczerze rozmawiaæ, czy nie.
PóŸniej to oni robili kariery w PRL-u,
w partii. Pisa³em do G³ównej Komisji
Badania Zbrodni Przeciwko Naro-
dowi Polskiemu, opisa³em, kto i
gdzie zgin¹³. Opowiedzieli w ten
sposób, ¿e nie wiedz¹, o co mi siê
rozchodzi. Jeszcze w dodatku pod-
pis z nazwiskiem czysto ukraiñskim.
To mnie jeszcze gorzej dobi³o. PóŸ-
niej dosta³em pismo, ¿e moj¹ sprawê
przekazano do prokuratury. To by³o
po 1992 roku. I na tym koniec. - Pyta
pan, czego oczekiwa³em? Chcia³em
pojechaæ i wskazaæ ten dó³, gdzie
prawdopodobnie le¿y pomordowa-
na rodzina. ZnaleŸæ grób. Przez te
piêædziesi¹t lat nie mia³em nawet
gdzie zapaliæ œwieczki. W Zaduszki,
we Wszystkich Œwiêtych wszyscy
id¹ na groby i zapalaj¹ znicze. Ja idê
do lasu, zapalam œwieczkê i p³aczê.
¯ona to rozumie. Wci¹¿ s³yszê te
krzyki, gdy ich mordowano. Bojê siê
ludzi, uciekam od nich.

Kazimierz Rynkiewicz

P.S. Z badañ CBOS przeprowa-
dzonych w dniach 4-7 lipca wynika,
¿e 44 proc. Polaków nic nie wie o
wydarzeniach na Wo³yniu.

[1] Wieœ PODDÊBCE. Upowcy
zamordowali, przez przybicie do zie-
mi zaciosanym ko³kiem, Halinê Dmo-
chowsk¹, d³ugoletni¹ kierowniczkê
szko³y i dzia³aczkê spo³eczn¹ wœród
ludnoœci ukraiñskiej.

[2] „Ludobójstwo dokonane
przez nacjonalistów ukraiñskich na
ludnoœci polskiej Wo³ynia 1939 -
1945”, W³adys³aw i Ewa Siemaszko;
Wydawnictwo von borowiecky,
Warszawa 2000.

  Artyku³ powsta³ w 2003 roku.
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6 lipca w porcie jachtowym w
Mrze¿ynie odby³ siê XV Festiwal
Muzyki Morskiej „S£ONA
WODA”.

Organizatorem by³ Trzebiatow-
ski Oœrodek Kultury, wspó³organi-
zatorami Starostwo Powiatowe w
Gryficach oraz Powiatowe Centrum
Marketingu Rozwoju Gospodarcze-
go i Integracji Europejskiej oraz Za-
rz¹d Portu Morskiego Mrze¿yno.
Patronat honorowy nad Festiwalem
obj¹³ Burmistrz Trzebiatowa Zdzi-
s³aw Matusewicz, zaœ patronat me-
dialny TVP Szczecin, Polskie Radio
Szczecin, Polskie Radio Koszalin,
Kurier Szczeciñski, Szantymaniak,
Radio PLUS Gryfice.

Uroczystego otwarcie festiwalu
dokonali burmistrza Trzebiatowa
Zdzis³awa Matusewicza, dyrektor
Trzebiatowskiego Oœrodka Kultury
Renata Teresa Korek oraz dyrektor
Portu Wojciech Grzymkowski.

Podczas S£ONEJ WODY ratow-
nicy pracuj¹cy na mrze¿yñskiej pla-
¿y otrzymali z r¹k burmistrza B£Ê-

S£ONA WODA posmakowana
KITN¥ FLAGÊ. Jest to program
Fundacji na rzecz Edukacji Ekolo-
gicznej z siedzib¹ w Danii, zrzeszaj¹-
cej narodowe organizacje, pe³ni¹ce
funkcjê koordynatorów programu.
Celem programu jest promocja
ochrony œrodowiska w miejscowo-
œciach nadmorskich, k¹pieliskach i
przystaniach jachtowych. Oœrodki
spe³niaj¹ce za³o¿enia programu uzy-
skuj¹ prawo do u¿ywania znaku b³ê-
kitnej flagi. W tym roku Mrze¿yno
otrzyma³o certyfikat po raz ósmy.
K¹pielisko znalaz³o siê wiêc po raz
kolejny w nielicznym gronie k¹pie-
lisk w Polsce, które spe³niaj¹ surowe
wymagania tego miêdzynarodowe-
go programu, co niew¹tpliwie zwiêk-
sza jego popularnoœæ wœród tury-
stów i powoduje ci¹g³e zwiêkszenie
ruchu turystycznego.

Z bazy w DŸwirzynie przyp³ynêli
uczestnicy VI regat S£ONA
WODA. Mi³oœnicy ¿eglarstwa star-
towali w trzech klasach: OPTYMIST,
LASER oraz 420. Nagrody dla
uczestników regat wrêczyli dyrektor
Trzebiatowskiego Oœrodka Kultury
Renata Teresa Korek, dyrektor Por-

tu Wojciech Grzymkowski oraz opie-
kun grupy Mariusz Górnisiewicz.

Festiwal S£ONA WODA to
uczta dla mi³oœników szant, pieœni
kubryku, piosenki ¿eglarskiej. Na
mrze¿yñskiej scenie mogliœmy wy-
s³uchaæ Piotra Œciesiñskiego z ze-
spo³em Centrala 57, ORKIESTRY
SAMANTA, która swoj¹ nazwê za-
wdziêcza legendarnej, wroc³awskiej
tawernie "Port Samanta", gdzie po-
wsta³ pomys³ zawi¹zania zespo³u i
skrystalizowa³ pierwszy sk³ad. Or-
kiestra Samanta to potê¿na dawka
¿ywio³owej, pe³nej ekspresji muzyki,
w po³¹czeniu z barwnymi opowie-
œciami o morzu stanowi o wyj¹tko-
woœci twórczoœci artystycznej. Tra-
dycyjne szanty a'capella jak równie¿
piosenki ¿eglarskie z towarzysze-
niem gitary i bodhranu œpiewa³ ze-
spó³ BRASY, który pojawi³ siê na
scenie muzycznej w lutym 2008 roku
i od razu wywo³a³ spore zamieszanie
z uwagi na niespotykany dot¹d spo-
sób œpiewania szant - bardzo boga-
ty w harmoniê, obfituj¹c¹ w wyszu-
kane i zaskakuj¹ce po³¹czenia akor-
dowe. Te cechy w po³¹czeniu z

wielk¹ dba³oœci¹ o intonacjê i
brzmienie wyró¿niaj¹ Brasy spoœród
innych zespo³ów tego nurtu. Fanta-
styczn¹ muzykê zaprezentowa³a fol-
kowo - rockowa grupa MORDE-
WIND z Warszawy. Zespó³ swoj¹
muzyk¹ tworzy niepowtarzalny kli-
mat, ³¹cz¹c lekkie folkowe brzmienia
z mocnym gitarowym graniem. To
wszystko jest przyprawione s³owami
i przyodziane w ró¿ne myœli i historie.
Efektem tej syntezy jest gigantycz-
na, pozytywna energia, która udzie-
li³a siê mi³oœnikom takiej muzyki.

Jak co roku na S£ON¥ WODÊ
przybyli piraci z BRACTWA PIRAC-
KIEGO „REDUTA SOLNA”, którzy
prowadzili zabawy i konkursy, opar-
te na starych, tradycyjnych, ¿eglar-
skich pomys³ach.

Trzebiatowski Oœrodek Kultury
serdecznie dziêkuje za pomoc oka-
zan¹ podczas organizacji Festiwalu
S£ONA WODA: Wojciechowi
Grzymkowskiemu - Dyrektorowi Za-
rz¹du Portu w Mrze¿ynie, Janowi
Handorowi, Annie Twaróg, Kamilo-
wi Twarzyñskiemu - Mrze¿yñskie
Centrum Sportu.                           mg

Pierwsz¹ z cyklu wakacyjnych wy-
staw w Galerii „Feininger” Trzebiatow-
skiego Oœrodka Kultury, jest prezenta-
cja prac Soni Ruciak „Architektura
œwiat³a”. Na pozór ascetyczna wysta-
wa zaskakuje jednak przy indywidual-
nej recepcji prac artystki, porusza bo-
wiem ró¿ne struny naszej wra¿liwoœci
i podœwiadomoœci, pozwala tak¿e roz-
smakowaæ siê w technice, detalach i
osobliwej tematyce.

Sonia Ruciak urodzi³a siê w Szcze-
cinie, ale zwi¹zana jest z Trzebiatowem,
w którym przez wiele lat mieszka³a.
Ukoñczy³a Wydzia³ Malarstwa Akade-
mii Sztuk Piêknych we Wroc³awiu.
Dyplom z Malarstwa oraz Projektowa-
nia Malarstwa w Architekturze i Urba-
nistyce prezentowany by³ na ogólno-
polskiej wystawie „Najlepszych Dy-

Tajemnicza podró¿ Soni Ruciak
plomów Akademii Sztuk Piêknych 2012
roku” w Gdañsku. Obecnie jest asy-
stentk¹ w Pracowni Malarstwa Archi-
tektonicznego i Sztuki w Przestrzeni
Publicznej na ASP we Wroc³awiu. Mimo
m³odego wieku swoje prace prezento-
wa³a ju¿ na kilkudziesiêciu wystawach w
Polsce i za granic¹ m.in. w £odzi, War-
szawie, Gdañsku, Sopocie, Szczecinie,
Wroc³awiu, DreŸnie. Wystawa w Galerii
„Feininger” jest pierwsz¹ profesjonaln¹
wystaw¹ malarki w jej rodzinnym mie-
œcie.

Na wernisa¿u pojawi³y siê najbli¿sze
osoby, przyjaciele, znajomi, mieszkañcy
miasta i okolic - mi³oœnicy dobrego ma-
larstwa. Obrazy hipnotyzuj¹. Przyci¹-
gaj¹ wzrok i zapraszaj¹ do towarzyszenia
autorce w jej tajemniczej podró¿y. Na
wiêkszoœci prac Sonia Ruciak przedsta-

wi³a ró¿ne wizje schodów i klatek scho-
dowych, czêsto niemal surrealistycz-
nych. Na jednej z prac pojawia siê rower
- obraz ciesz¹cy siê najwiêkszym zain-
teresowaniem zwiedzaj¹cych. Obrazy
mo¿na interpretowaæ na wielokroæ.
Rzuca siê jednak w oczy smutek, sa-
motnoœæ, ale te¿ podró¿, mo¿liwoœæ
wyboru ró¿nych dróg. Wa¿n¹ rolê w
pracach artystki odgrywa œwiat³o, któ-
re tworzy nastrój i ró¿norodn¹ mo¿li-
woœæ interpretacji. M³oda, dziewczêca,
wra¿liwa i z pewnoœci¹ utalentowana
malarka zachwyci³a podczas wernisa¿u
skromnoœci¹. Piêkne podziêkowania
dla nie¿yj¹cej ju¿ Babci wzruszy³y nie
tylko j¹ sam¹, ale i obecnych. Zapra-
szamy na ajemnicz¹, symboliczn¹ pod-
ró¿ w œwiat Soni Ruciak. Warto do nie-
go zajrzeæ.                               Piotr ¯ak
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Trzebiatowski Oœrodek Kultury
realizuje projekt profilaktyczny
„ARTrzebiatów - uzale¿nieni od kul-
tury”, ze szczególnym uwzglêdnie-
niem zagadnieñ antyalkoholowych.
Projekt skierowany jest do dzieci i
m³odzie¿y z gminy Trzebiatów.

Projekt realizowany jest w ci¹gu
czterech miesiêcy- od maja do sierpnia.
W terminie od maja do koñca czerwca
zrealizowaliœmy nastêpuj¹ce zadania:
trwaj¹ m.in. warsztaty zdrowego od¿y-
wiania „Jedz zdrowo, kolorowo”, na
których dzieci do tej pory przygotowy-
wa³y smaczne owsiano-miodowe cia-
steczka, gofry, wafle pomorskie, sa³at-
ki, pierogi z truskawkami. Oprócz
kosztowania przepysznych dañ ,dzie-
ci rozmawia³y o zasadach zdrowego
od¿ywiania i zapozna³y siê z treœci¹
ulotek profilaktycznych.

Na cyklicznych  zajêciach arty-
stycznych wykonano kartki dla mam,
najm³odsze dzieci stworzy³y plakat
antyalkoholowy. Oprócz tego ¿ywym
zainteresowaniem cieszy³y  siê warsz-
taty tañca wspó³czesnego - popping,
które zakoñczy³y siê pokazem przygo-
towanych uk³adów tanecznych i soló-
wek m³odych adeptów tañca. Zapro-
szeni koledzy i rodzice byli zachwyce-
ni efektami ich pracy. W pracowni
Orange trwaj¹ zabawy z move kontro-
lerem ruchowym do PS3 „Orange Qul-
turka”. Pracownia ORANGE  zaprasza
codziennie od poniedzia³ku do pi¹tku w
godz. 10.00-18.00. Jest to miejsce spo-
tkañ, w którym nie tylko króluj¹ kom-
putery, ale te¿ mo¿na wspólnie z kole-
gami obejrzeæ film, mecz,  pos³uchaæ
muzyki.

Odby³o siê spotkanie z policjantem,
starszym aspirantem Adamem Rzepec-
kim z Komisariatu Policji w Trzebiato-
wie pn. „Prawda o uzale¿nieniach” i
warsztaty z terapeutkami pt. „M³o-
dzie¿ wolna od uzale¿nieñ”, które zor-
ganizowane zosta³y w Zespole Szkó³
Ponadgimnazjalnych w Trzebiatowie.

Zorganizujemy kolejne spotkania,
na których poruszone zostan¹ tematy:
„Jak bawiæ siê bez alkoholu, gdzie szu-
kaæ pomocy, alkoholizm w rodzinie”,
„Konsekwencje prawne i spo³eczne al-

koholizmu”, „Bezpieczeñstwo w sie-
ci”. Zaprosimy wszystkie dzieci na
spektakl o tematyce profilaktycznej, a
na zajêcia plastyczne w plenerze, czy-
tanie ksi¹¿ek, gry i zabawy zaprosi
"Podwórko artystyczne". Przed nami
konkurs na piosenkê hip-hopow¹ i pla-
styczny - plakat o skutkach spo¿ywa-
nia alkoholu.

Uzale¿nienia s¹ jednym z najpo-
wa¿niejszych wspó³czesnych proble-
mów spo³ecznych. Podejmuj¹c szereg
atrakcyjnych i ró¿norodnych dzia³añ
maj¹cych na celu ochronê przed uzale¿-
nieniami chcemy jednoczeœnie wskazy-
waæ m³odzie¿y odpowiednie normy
zachowania, kszta³towaæ w nich wra¿-
liwoœæ na sztukê, promowaæ nawyki
aktywnego spêdzania wolnego czasu,
daæ szansê na rozwój zainteresowañ i
umiejêtnoœci, uczyæ zachowañ aser-
tywnych. Pragniemy stworzyæ alterna-
tywê dla nadu¿ywania alkoholu, narko-
tyków i podejmowania innych zacho-
wañ ryzykownych, oraz wyrabiania
w³aœciwych nawyków dotycz¹cych
spêdzania wolnego czasu. Wspólne
uczestniczenie w dzia³aniach dzieci i
m³odzie¿y z ró¿nych œrodowisk pozy-
tywnie wp³ynie na ich integracjê i wza-
jemne postrzeganie, kszta³towanie po-
staw tolerancji, szacunku do drugiej
osoby i zrozumienia.

Projekt realizowany przez Trzebia-
towski Oœrodek Kultury wpisuje siê w
program przeciwdzia³ania uzale¿nie-
niom. Wa¿nym elementem poszczegól-
nych zajêæ s¹ informacje dotycz¹ce
profilaktyki antyalkoholowej podawa-
ne w przystêpny sposób w zale¿noœci
od wieku uczestników. Wykorzystuje-
my  do tego m.in. profesjonalne wydaw-
nictwa poœwiêcone zwalczaniu uzale¿-
nieñ. Czêœæ dzia³añ bêdzie przez nas
kontynuowana równie¿ po zakoñcze-
niu projektu.

Pozyskane œrodki w kwocie 6.000
z³ pochodz¹ z Gminnej Komisji Roz-
wi¹zywania Problemów Alkoholo-
wych w Trzebiatowie.

Na naszej stronie internetowej
www.kultura.trzebiatow.pl umiesz-
czamy na bie¿¹co fotorelacjê z realizacji
projektu.

A. Rzepecka

ARTrzebiatów
- uzale¿nieni od kultury

Trzebiatowski Oœrodek Kultu-
ry zaprasza do obejrzenia wystawy
„Wokó³ pomorskiego sto³u”, która
powsta³a w ramach projektu PO-
MORZE OD KUCHNI.

Wystawa prezentowana jest w
Muzeum Pa³acowym. Ekspozycja
zosta³a przygotowana przez cz³on-
ków Trzebiatowskiego Towarzy-
stwa Kultury i sk³ada siê z fotografii
archiwalnych i wspó³czesnych,
przedstawiaj¹cych np. wnêtrza po-
morskich domów ich mieszkañców,
wyposa¿enie, sprzêty, meble, czyn-

Wokó³ pomorskiego
sto³u

noœci zwi¹zane z ¿yciem codzien-
nym skupiaj¹cym siê wokó³ kuchni i
sto³u. Ekspozycjê wzbogac¹ ekspo-
naty muzealne jak np. przedmioty
codziennego u¿ytku, naczynia,
stroje, tkaniny oraz frg. konstrukcji
ryglowej, w jakiej najczêœciej budo-
wano pomorskie domy.

Ponadto na wystawie prezento-
wane s¹ elementy dekoracyjne wy-
konane podczas polsko - niemiec-
kich warsztatów, które odby³y siê 28
czerwca w trzebiatowskim Pa³acu
(malowane szk³o, s³oiki, deski, ³y¿ki,
tkaniny). Zapraszamy.              TOK
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Kraków by³ gospodarzem i orga-
nizatorem 67 Mistrzostw Polski
Juniorów w Lekkiej Atletyce, 1,5
tysi¹ca zawodniczek, zawodników,
opiekunów i trenerów ze 180 klu-
bów sportowych przez 3 dni od 3 do
5 lipca rywalizowa³o o tytu³y najlep-
szych w kraju.

Przy upalnej pogodzie uzyskiwa-
no wiele wartoœciowych wyników,
³¹cznie z rekordami kraju. W zawo-
dach uczestniczy³o równie¿ troje
zawodników powiatu gryfickiego,
którzy wczeœniej uzyskali minimum
kwalifikacyjne. Iwona Gutowska w
trójskoku skoczy³a 10,99 m i zajê³a 18
miejsce, Wojciech Grz¹dziela w bie-
gu na 800 m, z czasem 2.00,11 zaj¹³ 29

Lekkoatletyczne Mistrzostwa Polski Juniorów

Gryczanie
na zawodach
w Krakowie

miejsce. Oboje s¹  uczniami Liceum
Ogólnokszta³c¹cego im. Miko³aja
Kopernika w Ko³obrzegu i reprezen-
towali Klub Sportowy Sztorm Ko³o-
brzeg. Joanna Przybysz, uczennica
Liceum Ogólnokszta³c¹cego w Gry-
ficach im. Boles³awa Chrobrego, re-
prezentuj¹ca Klub Sportowy Chro-
bry Gryfice, w konkurencji rzut
oszczepem zajê³a 14 miejsce z wyni-
kiem 36,79 m, bêd¹c najwy¿ej skla-
syfikowan¹ oszczepniczk¹ woje-
wództwa zachodniopomorskiego.
Mistrzostwa Polski Juniorów roz-
grywa³y  w tym roku roczniki 1995 i
1994, wszyscy nasi lekkoatleci s¹ z
rocznika 1995 i w przysz³ym roku
bêd¹ mogli poprawiæ swoje osi¹-
gniêcia.                                           (p)

W pi¹tek 5 lipca br. o godz 12.00
na orliku przy gimnazjum odby³ siê
turniej pi³ki no¿nej szkó³ podsta-
wowych dru¿yn podwórkowych.

Organizatorem turnieju by³a Gmi-
na Gryfice i SIS „UŒMIECH” a tur-
niej poprowadzi³ Wies³aw Pietrzak.
Do turnieju pomimo wakacji zg³osi³y
siê 4 dru¿yny z gryfickich osiedli:
„Fc Dekada”, „Vidaron”, „Olinki -
Okr¹glinki” i „Galaktic Futbol 5”.
M³odzi ch³opcy pokazali sk³adne
akcje, zaanga¿owanie i chêæ zwyciê-
stwa w ka¿dym meczu. Wszystkie
dru¿yny gra³y miêdzy sob¹ ka¿dy z
ka¿dym po 12 minut, a zwyciê¿y³a
niepokonana dru¿yna Galaktic Fut-
bol 5, wygrywaj¹c wszystkie mecze.
Drugie miejsce zajê³a dru¿yna Fc
Dekada dzielnie walcz¹c, ale w decy-
duj¹cym meczu minimalnie przegra-
³a. Trzecie miejsce zajê³a dru¿yna

Vidaron. S¹ to ch³opcy z ulicy Ruta,
którzy mimo najm³odszego sk³adu
pokazali, ¿e œmia³o mog¹ rywalizo-
waæ ze starszymi o parê lat kolegami.
Ostatnie miejsce przypad³o ch³op-
com o zabawnej nazwie Olinki - Okr¹-
glinki. Wszystkie dru¿yny otrzyma-
³y dyplomy, a ka¿dy zawodnik zwy-
ciêskiej dru¿yny medal. Uczestnicy
otrzymali równie¿ s³odycze i napoje.

Organizatorzy zapraszaj¹
wszystkie chêtne dzieci, urodzone w
2001 i m³odsze, do wziêcia udzia³u w
turnieju par i getbolu, który odbywa
siê w ka¿d¹ œrodê i pi¹tek od godz.
15.00 przy Gimnazjum nr 2 w Gryfi-
cach.

Ponadto 12 lipca br. przy Gimna-
zjum nr 2 o godz. 17.00 odbêdzie siê
Otwarty Amatorski Turniej Pi³ki
No¿nej. Zapisy pod nr telefonu
696 059 718.

Karolina Pietrzak

M³odzi pi³karze
grali na orliku
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Na turnieju b³yskawicznym w
£azach Tobiasz Smal zaj¹³ znakomi-
te 4. miejsce wœród 111. graczy, ule-
gaj¹c jedynie czo³owym szachistom
Hetmana Koszalin: Paw³owi Weich-
holdowi i Marcelowi Kanarkowi
oraz mistrzowi miêdzynarodowemu,
Tomaszowi Warakomskiemu. A za
nim znalaz³o siê trzech mistrzów miê-
dzynarodowych,  trzech mistrzów
FIDE i kilku szachistów z norm¹
„kandydat”. Tobiasz ma pierwsz¹
kategoriê szachow¹ i by³ rozstawio-
ny w turnieju z numerem 28.

Festiwal Szachowy w £azach, to
oczywiœcie nie tylko szachy b³yska-
wiczne, które stanowi³y tylko prze-
rywnik dla zmagañ w turnieju sza-
chów klasycznych, w których partia
szachowa potrafi trwaæ 5 godzin.

W mistrzowskim turnieju A, dziê-
ki „dzikim kartom” zagraj¹ utalento-
wani gryficcy juniorzy: Kacper Kar-
wowski i Tobiasz Smal. W „doro-
s³ym” turnieju B bêdzie gra³ 12. letni
Jakub Kubiak.

Przed naszymi juniorami trudne
zadanie. Patrz¹c na listy startowe,
gryficzanie nie nale¿eli do fawory-
tów, zaliczali siê raczej do grona „do-
starczycieli punktów”.

 „Skazani na po¿arcie” juniorzy
radzili sobie doœæ dobrze.  Tobiasz

IX Miêdzynarodowy Festiwal Szachowy „Per³a Ba³tyku”

Tobiasz czwarty w Blitz’u
Smal, z 4. punktami zaj¹³ 30. miejsce
wœród 45. uczestników, a Kacper
Karwowski by³ 38. Obaj gryficzanie
zyskali punkty do rankingu miêdzy-
narodowego FIDE. NieŸle sobie ra-
dzi³ graj¹cy w turnieju B, Jakub
Kubiak. Do 6. rundy wszystko by³o
OK., póŸniej Kubê dopad³o lekkie
przeziêbienie i w efekcie uzyska³, w
trzech ostatnich rundach tylko 0,5
punktu i ostatecznie zaj¹³ 85. miej-
sce.

Turniej A wygra³ Vadim Shish-
kin z Ukrainy i wyprzedzi³ Tomasza
Warakomskiego i Joannê Majdan-
Gajewsk¹. Tobiasz Smal by³ 30., a
Kacper Karwowski 38.

Turniej B wygra³ Ireneusz £ada
(Nisko) przed Katarzyn¹ Murawko
(Javena Suwa³ki) i Tomaszem
¯ebrackim (MDK Bydgoszcz). Ja-
kub Kubiak zaj¹³ 85. miejsce.

W poniedzia³ek zakoñczy³a siê
„Mieleñska Per³a Ba³tyku”, a ju¿ w
œrodê… nasi juniorzy graj¹ turniej w
Kowalewie Pomorskim. Tobiasz
Smal gra w Turnieju „A” z 28. nume-
rem, a Kacper Karwowski postano-
wi³ trochê „odpocz¹æ” i gra w Tur-
nieju „B”, w którym jest rozstawiony
z numerem 7.

Kazimierz £aszewski

Kacper gra z Ma³gorzata Bednarsk¹

Kacper z Tobiaszem grali ze sob¹ w ostatniej
rundzie turnieju - wynik remisowy.

Jakub Kubiak gra z Ol¹ ¯ukowsk¹

Trzebiatowski Oœrodek Kultury
zaprasza wszystkich chêtnych
bez wzglêdu na wiek,
na spotkanie organizacyjne zajêæ teatralnych

„MA£EJ SCENY”
12 lipca ( pi¹tek) 2013r. godz. 16.00

PRACOWNIA ORANGE

Podczas spotkañ w mi³ej i przyjaznej atmosferze pomo¿emy rozwin¹æ
twoje zainteresowania zwi¹zane z ró¿nymi formami aktywnoœci scenicznej:

- recytacja
- przedstawienie
- kabaret
- stand - up
-  improwizacja

Bior¹c udzia³ w zajêciach bêdziesz móg³ doskonaliæ swoje umiejêtnoœci.
Nie przegap nadarzaj¹cej siê okazji i spróbuj swoich si³. Zajêcia prowadzi

Adam Kamiñski. Zapraszamy.
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CMYK

Historia pisana obiektywem (cz. 50)

Zosia z mam¹ i rodzeñstwem
mieszka³a w Brojcach do 1947 roku.
Rodzina Zosi mog³a zostaæ w Broj-
cach,  tam mogli dostaæ kawa³ek zie-
mi do uprawy. Lecz oni postanowili
pojechaæ go Gryfic i tam zamieszkaæ.
Zamieszkali na ulicy ¯ywieckiego
póŸniej ulica ta nosi³a nazwê Stalina
a teraz Niepodleg³oœci. Zofia zaczê³a
pracê  w cukrowni, kiedy mia³a  nie-
ca³e osiemnaœcie lat.

Zosia przed domem który znajdo-
wa³ siê na ulicy ̄ ywieckiego.

Mama Zosi zajmowa³a siê do-
mem. Bracia Zosi równie¿ podjêli
pracê na terenie Gryfic, najm³odsza
siostra Urszula postanowi³a siê
uczyæ i zosta³a pielêgniark¹. Swoje
losy rodzina postanowi³a zwi¹zaæ z
Gryficami, uznali ¿e tu jest ich miej-
sce i tu pozostan¹.

Na jednej z zabaw organizowa-
nych  w Cukrowni  Zosia pozna³a
Antoniego Borka, za którego w 1950
roku wysz³a za m¹¿. M¹¿ Zofii by³
¿o³nierzem i pracowa³ w WKU, po-

Historia babci Zosi (cz. 3)

Redakcja Gazety Gryfickiej
Gryfice, ul. Wa³owa 8/7

Tel. 694-664-745, e-mail: wppp1@wp.pl

Zosia z siostr¹ Nadzi¹ i mam¹ Franciszk¹.

Zosia z mê¿em Antonim.

niewa¿ bardzo ³adnie pisa³, Zosia
nadal pracowa³a w gryfickiej cu-
krowni.           Po pewnym czasie Antoni,
m¹¿ Zosi podj¹³ pracê   biurze zak³a-
dów miêsnych, by³ tam ksiêgowym.
Rok  po œlubie na œwiat przyszed³ ich
pierwszy syn Ryszard, póŸniej uro-
dzi³a siê córka Alicja i syn Roman. W
1957 roku Zosia z rodzin¹ i mam¹
przeprowadzi³a siê na ulicê Ko-
œciuszki. Zosia po urodzeniu dzieci
zajmowa³a siê domem. Kiedy wy-
chowa³a dzieci posz³a do pracy do
biura zak³adu miêsnego "Agryf".

Rodzeñstwo Zosi równie¿ osiedli³o
siê na ziemi Gryfickiej.

Jeden z braci Zofii by³ rzeŸbia-
rzem. Wykona³ on pos¹g Trzyg³owa
przy skrêcie do wsi Baszewice i Trzy-
g³ów. Franciszka mieszka³a wraz z
Zosi¹ zmar³a w 1978 roku. A m¹¿ Zofii
Antoni w 1981. Zofia obecnie miesz-
ka na ulicy Koœciuszki. Niestety
reszta rodzeñstwa Zofii nie ¿yje.
Zofia ma trojkê dzieci szóstkê wnu-
ków i czwórkê prawnuków.

Karolina Bia³ek - klasa II A Gimna-
zjum nr 1


